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اخیــراً دیــدم مدیــرکل حســابداری و 
مدیریــت همــراه اول، قیمــت ۵ گیــگ 
اینترنت را با ۱۰۰ گرم تخمه مقایسه کرده و در این 
خصوص گفته که باید انصاف داشته باشیم. اما 
باید پرســید که دربــاره چه چیزی انصاف داشــته 
باشــیم؟ طــی روزهــای اخیــر، قیمــت بســته های 
اینترنت همراه کشــور بیش از ۳۰ درصد افزایش 
یافتــه و در ایــن بیــن وعده داده شــده کــه کیفیت 

اینترنت در کشور افزایش می یابد.

 در حــال حاضر مدیــران اپراتــوری مانند 
همراه اول برسر مردم منت می گذارند که 
۵ گیگ اینترنــت را معادل قیمــت ۱۰۰ گرم تخمه 
ارائــه می دهند. نمی دانــم این مقایســه از کجا به 
ذهن شان رسیده ولی در دیجی کالا، 
۱۰۰ گرم تخمه با عالی ترین درجه از 
کیفیــت، ۲۹ هــزار تومان بــه فروش 
می رسد اما آیا ۵ گیگ اینترنتی که 
بــه مــردم ارائه می شــود بــا بهترین 

کیفیت است؟

 واقعیــت ایــن اســت کــه 
اکنون چه بخواهیم و چه 
نخواهیــم، اینترنــت بــه شــریان 
اصلی و حیاتی جامعه تبدیل شده 
اســت و بــه هــر حــال بخــش زیــادی از مــردم 
مجبورند با هر هزینه ای، برای رفع نیازهای خود 
اینترنــت بخرنــد. بمانــد کــه دولــت بــا ارســال 
پیامکــی بــه شــهروندان، قصــد دارد ۲ گیــگ 
اینترنت رایــگان ارائه دهد و ایــن ۲ گیگ انگار از 
اســتدلالی می آید که اپراتورها مطــرح کرده اند و 
مدعی شده اند، اکثر کاربران کم بضاعت، کمتر 
از ۲ گیگ اینترنت مصرف می کنند. حالا دولت 
هم با این فراخوان پیامکی خیــال خود را راحت 

کــرده کــه افزایــش تعرفــه آســیبی بــه طبقــه کم 
برخوردار وارد نکند. 

 اما سرخودمان را کلاه نگذاریم؛ مردم در 
حال حاضر مجبور هســتند بــا توجه به 
عدم توسعه اینترنت ثابت و نبود زیرساخت های 
مناسب آن، هزینه اینترنت دیتا را پرداخت کنند، 
هرچند که هزینه های اینترنــت ثابت نیز چندان 
ارزان نیست. اینترنت هم برای مردم حکم بنزین 
را دارد و افراد با هر قیمت و کیفیتی مجبور هستند 
آن را خریداری کنند. شاید شــرکت ها و اپراتورها، 
خــود را توجیــه کننــد و بگوینــد در کشــورهای 
همســایه، اینترنــت گران تر اســت؛ ولــی ای کاش 
کلاه شــان را قاضــی می کردند کــه اینترنــت با چه 
قیمتی، چه کیفیتی و چه گزینه های جانبی دیگری 
به مردم با نســبت حقوقی کــه دریافت می کنند، 
ارائــه می شــود و بعــد بگوییــم در ایــران اینترنــت 

چندان هم گران نشده است.

 هرچند امیدواریم آن گونه کــه مدیران و 
وزیر ارتباطات بیان می کنند، این افزایش 
قیمت بــه افزایــش کیفیت منجــر شــود ولی چه 
بخواهیم چه نخواهیم، آن گونه که در یادداشــت 
هفته گذشته بیان کردم، این افزایش تنها برای بقا 
و زیرساخت های کنونی است.  اکنون به سبد گران 
مایحتاج خانوار، اینترنت گران و فیلترشکن گران تر 
نیز اضافه شده است. بماند به یادگار که در ابتدای 
دولت، شعار آن اینترنت رایگان برای مردم بود و به 
نظر می رســد با ارائه ۲ گیگ اینترنت به این وعده 

جامه عمل پوشانده است.

 ولی آقای مدیر، ای کاش به اندازه ۱۰۰ گرم 
تخمــه بــا کیفیــت، ۵ گیــگ اینترنــت با 

کیفیت در اختیار مردم قرار می دادید.
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ای کاش به اندازه ۱۰۰ گرم تخمه 
اینترنت با کیفیت دریافت کنیم

گفت وگو با علی مقدم منش، مدیرعامل داده سامان فن آوا

به  دنبال راه اندازی زیرساخت 
پردازش ابری هستیم

شــرکت داده ســامانه فــن آوا (ســهامی خــاص) یکــی از 
شرکت های وابســته به هلدینگ گروه فن آوا (سهامی عام) 
است که با هدف ارائه و توسعه خدمات مرکز داده اینترنتی 
در ســال ۱۳۸۲ تأسیس شــد. علی مقدم منش، مدیرعامل 
داده سامانه فن آوا در گفت و گو با کارنگ در خصوص مزیت  
دیتاسنترهای این شرکت و عواملی که منجر به برون سپاری 

استفاده از خدمات دیتاسنتر می شود، سخن گفت.

 عوامــل موثــر بــر برون ســپاری اســتفاده از 
خدمات دیتاسنتر

علــی مقدم منــش در بخشــی از صحبت هایــش دربــاره 
علت روی آوردن شــرکت ها به دیتاسنترهای بیرونی گفت: 
»مــوردی کــه مطــرح می شــود موضــوع اقتصــادی بــودن و 
بهــره وری اقتصــادی از ایــن زیرســاخت ها و درآمدزایــی از 
آنها است. برخی از شــرکت های کوچک، توانایی راه اندازی 
زیرســاخت اختصاصی خــود را ندارند یا این کار برای شــان 
توجیــه اقتصــادی نــدارد؛ ایــن دســته از شــرکت ها بــه 
سرویس های بیرونی متصل می شوند. شرکت های بیرونی 
نیز از زیرساخت های مشترک در شرکت های سرویس دهنده 
دیتاســنتر اســتفاده می کنند. بهره برداری در اینجا مقرون 

به صرفه تر خواهد بود.«
مقدم منش براین باور اســت که یکــی دیگــر از موضوعات، 
بحث پــاور اســت؛ در چند ســال گذشــته مشــکل بــرق در 
کشــور وجود داشــته اســت و همه دیتاســنترها درگیــر این 
مشکل بوده  اند. از سویی دیگر سازمان ها و نهادها نیز برای 
صرفه جویی تحت فشار هستند، لذا بسیاری از شرکت ها 
و ســازمان ها این بخش از زیرســاخت خود را برون ســپاری 
می کنند. با توجه به وجود تعرفه های خاص در برق صنعتی، 

می توانیم خدمات مقرون به صرفه به شرکت ها ارائه دهیم.
او بــا اشــاره به عواملــی که منجــر به برون ســپاری اســتفاده 
از خدمات دیتاســنتر شــده اســت، عنــوان کرد: »عــلاوه بر 
موضوعات گفته شده توجه به تحریم ها و عدم واردات برخی 
از تجهیزات خارجی با کیفیت باعث شده است تا شرکت ها 
در تأمین زیرســاخت مناسب برای دیتاســنتر خود محروم 
شوند. همه این موارد دست به دست هم داده تا شرکت ها 

استفاده از خدمات دیتاسنتر را برون سپاری کنند.«

 پایداری در دیتاسنترها
مدیرعامل داده سامانه فن آوا با اشاره به اینکه پیش از این 
دیتاسنترهای خارجی دارای یک ساختار سنتی بودند، بیان 
کرد: »بر اســاس این ســاختار، دیتاســنترها به صورت خام 
اجاره داده می شدند. اما این موضوع هم در حال بهینه شدن 
است. اکنون فناوری کلود در کشور بسیار مطرح شده است 

که به موضوع اخیر کمک خواهد کرد.«
بر اساس گفته های او، زیرســاخت پردازش ابری موضوعی 
است که داده سامانه فن آوا به دنبال راه اندازی آن است و از 

برند جدید خود در این حوزه به  زودی رونمایی خواهد کرد.

 پایدار هستیم مگر اینکه برق سراسری قطع 
شود

مقدم منش بــا بیان خصوصیت هــای متمایز داده ســامانه 
فــن آوا، توضیــح داد: »یکــی از خصوصیت هــای متمایــز 
داده ســامانه مربوط به موضــوع پایداری در دیتاســنترهای 
ما است. امســال تنها دیتاســنتری بودیم که دچار مشکل 
قطعی برق نشدیم و توانستیم تابستان امسال را بدون هیچ 

مشکلی و با پایداری بسیار بگذرانیم.« صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مینا والی
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صدور مجوز معتمد مالیاتی تکسا
هوشــمند  »معتمــد  شــرکت 
تکسا«، به عنوان هفتمین شرکت معتمد 
مالیاتی نوع اول، توانســت از سازمان امور 

مالیاتی، مجوز فعالیت دریافت کند.

جایزه صنعت سبز برای انتخاب
انتخــاب  صنعتــی  گــروه 
الکترونیک آرمان به عنوان تولیدکننده 
لوازم  خانگی، برای اولین بار جایزه واحد 
صنعتی شایسته تقدیر صنعت سبز را 
از سوی سازمان حفاظت محیط  زیست 

دریافت کرد.

استعفای مینا مهرنوش
مینــا مهرنــوش، رئیــس اتحادیه 
کســب وکارهای مجــازی در حالی کــه قرار 
بود انتخابات این اتحادیه تا دی ماه برگزار 

شود، از سمت خود استعفا داد.

یک میلیونی شدن آبان تتر
صرافــی آبان تتــر ضمــن بیــان 
اینکه تعداد کاربــران این صرافی در ســال 
۲۰۲۳ رشد ۴۳درصدی داشته، اعلام کرد: 
»تعداد کاربران این صرافی از یک میلیون 

نفر عبور کرده است.«

بارها در بررســی رشــد و عدم رشــد پلتفرم های دیجیتال، 
عنوان شده که پاندمی دوساله  کرونا، زمینه بسیار خوبی 
برای اســتقبال کاربران از حوزه ســلامت دیجیتال در دنیا 
و ایــران مهیــا کــرد. از اجبــاری شــدن نســخه الکترونیک 
نیز همیشــه به عنوان دومین موضوعی که به رشــد حوزه 
سلامت دیجیتال کمک شایانی کرده، یاد شده است. اما 
اگر بخواهیم در یک نگاه کلی از دیدگاه کاربران به بررسی 
حوزه سلامت دیجیتال از سال ۱۳۹۸ تا به امروز بپردازیم، 
عمده مشــکلاتی که کاربــران در پلتفرم های آنلایــن با آن 
مواجه اند از چه دســته ای هستند؟ آیا سلامت دیجیتال 
توانســته آن طور که باید و شــاید، جایگاه خــود را در میان 
کاربران حفظ کند؟ یا همراه با وداع جهان با ویروس کرونا، 
ســلامت دیجیتال نیــز در مســیر سراشــیبی قــرار گرفته 

است؟

 سلامت دیجیتال نیازمند تلاشی بزرگ تر 
مهرشاد تیموری، هم بنیان گذار و مدیرعامل پلتفرم آنلاین 
سلامت بقراط معتقد اســت که حوزه سلامت دیجیتال 
هنوز هم، چــه در دنیا و چــه در ایران، فراینــدی نوظهور به 
حســاب می آید. او تأکید می کند: »کرونا و اجرایی شــدن 
طرح نسخه الکترونیکی، باعث شدند پلتفرم های سلامت 
به موفقیت حال حاضر خود دســت پیدا کنند. اما نباید 
این نکتــه را هم فاکتــور بگیریم کــه هنوز هــم درصد قابل 
توجهــی از فرایندهــای حــوزه ســلامت به صورت ســنتی 
پیش می رود. فرایندهایی مثل پرونده پزشکی و… که اگر 
به صورت آنلاین پیش بروند، قطعاً با صرف کمترین زمان 
ممکن، راحت تر و قابل دسترس تر خواهند بود. اما واقعیت 
غیر قابل کتمان این است که در ایران تنها گام ها برای رشد 
سلامت دیجیتال از سمت پلتفرم های خصوصی برداشته 
می شود؛ در حالی که رشد جدی این حوزه، علاوه بر تلاش 
پلتفرم هــای خصوصی، نیازمنــد یک تلاش در فــاز ملی و 

بزرگ است.«

 اینترنت؛ اصلی ترین مشکل کاربران
تیموری در پاسخ به این سؤال که عمده چالشی که کاربران 

در اســتفاده از پلتفرم های آنلایــن با آن مواجه می شــوند 
کدام اند، تأکید می کند: »بارها شــاهد چالش های زیادی 
در رابطه با بحث نسخه نویســی بوده  ایم. نسخه از طریق 
ســامانه ها در پارامترهــای مختلــف، چــه دارویــی و چــه 
پاراکلینیکی در سامانه ثبت می شود. اما بیمار در مراجعه 
به داروخانه یا مرکز پاراکلینیکی با پاسخ »نسخه ای برای 
شما ثبت نشده است« مواجه می شود. در این بین بیمار 
با پزشک تماس می گیرد و پزشک نیز مجبور به تماس با 
پلتفرم های ثبت نسخ مثل بقراط می شــود. در بررسی ها 
مشــخص می شــود که نســخه ثبت  شــده و در سیســتم 
قابل مشاهده است و مشکل اصلی احتمالاً به سیستم 
نســخه پیچی داخل مرکــز درمــان بازمی گردد. امــا در این 
میان از طرفــی بیمــار و از طرفی پزشــک با چالــش روبه رو 
شده اند و در نهایت زمان زیادی از طرفین و حتی افرادی که 

در پلتفرم های آنلاین کار می کنند نیز تلف شده است.«

 ریسک های کیفیت پایین اینترنت  
تیموری تأکید می کند در نظرســنجی هایی کــه در پایان 

مشــاوره های آنلاین از کاربــران انجام می دهنــد، درصد 
رضایت کاربران همیشــه در مشــاوره تصویری در رابطه 
با کیفیــت پاییــن صــدا و تصویر اســت که دلیــل اصلی 
این پاییــن بــودن درصدی، بــه کیفیــت اینترنت کشــور 
بازمی گردد. او در این رابطه ادامه می دهد: »مشــکلاتی 
که در خصوص اینترنت در داخل کشور داریم، ریسک 
از بیــن رفتــن تمــام تلاش هــای پلتفرم هــا را در پــی دارد. 
مشکلات اینترنتی به خصوص در حوزه سلامت آنلاین 
که با سلامتی و جان افراد ارتباط مستقیم دارد، به هیچ 
وجه توجیه پذیر نیســت. به همین دلیل هــر لحظه این 
ریسک وجود دارد که افراد به دلیل مشکلات اینترنتی، 
قید استفاده از خدمات سلامت آنلاین را بزنند و به روال 

سنتی سابق بازگردند.«
هم بنیان گذار بقــراط از پرونده های فیزیکــی نیز به عنوان 
چالش دیگر کاربران نام می برد و اعتقاد دارد که این چالش 
این روزها به لطف پلتفرم های آنلاین و امکان آرشیو پرونده 
پزشــکی بیماران به صورت آنلاین در فضــای ابری در یک 

درایو اختصاصی به مراتب در حال رنگ باختن است.

مهرشاد تیموری، مدیرعامل بقراط مطرح کرد 

 مشکلات اینترنتی
در حوزه سلامت آنلاین توجیه پذیر نیست

مخالفان می گویند با این کیفیت و فیلترینگ گسترده، اینترنت نباید گران شود

اینترنت ۳۴ درصد گران شد
در حالی که مدت زمان زیادی از نامه اپراتورهای ارتباطی به 
رئیس جمهوری و درخواست آنها برای افزایش ۱۰۰درصدی 
تعرفه اینترنت نگذشته بود، وزارت ارتباطات با افزایش ۳۴ 
درصدی تعرفــه اینترنــت موافقت کــرد. گفته می شــود که 
اپراتورها با شروط ســازمان تنظیم مقررات ازجمله افزایش 
۳۰ درصدی میانگین ســرعت اینترنت در شــش ماه آینده 
موافقت کرده انــد. اپراتورهای این حــوزه در نامه ای با عنوان 
»درخواســت افزایــش تعرفه خدمــات موبایــل و ثابت« که 
خطاب به رئيس جمهوری نوشته شده بود، مطرح کرده بودند 
که به رغم افزایش شــدید هزینه های ناظر بــه ارائه خدمات 
ارتباطی، ناشــی از افزایش شــدید نرخ ارز و تورم بســیار بالا 
و با عنایت به اینکه عمده هزینه های اپراتورها ارزی اســت، 
تثبیت تعرفه خدمات اپراتورها طی پنج سال گذشته منجر 
به کاهش شدید قدرت سرمایه گذاری اپراتورها و مانع توسعه 

فناوری های جدید ارتباطی اعم از ثابت و موبایل شده است.
در عین حال ســازمان تنظیــم مقررات هم شــروط موافقت 
با افزایــش تعرفه اینترنــت را اعــلام و اپراتورهــای ارتباطی را 
بــه افزایش ســایت های نســل پنجــم بــه ۱۰ درصد تــا پایان 
ســال ۱۴۰۳، افزایش پوشش نســل چهارم در کشــور به ۹۶ 
درصد تا پایان ســال ۱۴۰۳ و افزایــش ۳۰ درصدی میانگین 
ســرعت اینترنت در شــش ماه آینده مکلف کــرد. برخی از 
کاربران در شبکه های اجتماعی نارضایتی خود را از افزایش 
تعرفه اینترنت اعلام کرده اند. پایین بودن کیفیت اینترنت 
و فیلترینگ از جمله مواردی هستند که این افراد با اشاره به 
آنها افزایش تعرفه ها را منطقی نمی دانند.  یکی از مخالفان 
افزایش تعرفه اینترنت توســط اپراتورها، محمدجواد آذری 
جهرمی، وزیر پیشین ارتباطات است. او در کانال تلگرامی 
خود با انتشــار یک یادداشــت عامل اصلــی افزایش تعرفه 

اپراتورها را فیلترینگ دانســته اســت. به گفته او گسترش 
فیلترینگ، باعــث افزایــش نارضایتی اجتماعــی و کاهش 
درآمد اقتصادی صنعت گــران می شــود و در ادامه راهی که 
برای جبران هزینه صنعتگران باقی می ماند، تقاضای آنها 
از سیاســت گذاران برای افزایش قیمت ها است. به گفته او 
افزایش تعرفه ها باعث دور شــدن قشر ضعیف از فناوری و 
در نتیجه بروز نارضایتی های اجتماعی خواهد شد. بنابراین 
افراد ترجیــح می دهند به اینترنــت آزاد مانند اســتارلینک 
متصل شوند زیرا هنوز راه اتصال به این اینترنت وجود دارد. 
جهرمی در یادداشــت خود همچنین به این موضوع اشاره 
کرده که موضوع افزایش تعرفه اینترنت دو ســال اســت که 
به صورت آشــکار و پنهان پیگیری می شود و افزایش تعرفه 
به ظاهر در حدود ۳۴ درصد اســت و در اصل بیشتر از این 

مقدار خواهد بود. 
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طه تهرانی، پژوهشــگر و مدرس حوزه بلاکچیــن و رمزارز در 
مورد مشکلات حوزه رمزارزها می گوید: »مشکل اکوسیستم 
واقعــی ایــران و دنیــا ایــن اســت که همــه افــرادی کــه در این 
حوزه فعالیت می کنند سرشــان به کار خودشــان است و از 
خودنمایی به دور هستند. اما جامعه به دنبال کسانی است 
که خودشان را نشان می دهند. مردم گمان می کنند کسانی 
کــه خودشــان را در رســانه های اجتماعی نشــان می دهند، 
انســان های خیلــی موفقــی هســتند؛ در صورتــی کــه واقعاً 

این طور نیست.«
او در ادامه توضیح می دهد: »باید افراد موفق حوزه رمزارز که 
اهل خودنمایی نیستند برای خود یک رسانه تشکیل دهند 
تا از آن دسته افراد عقب نیفتند . ضعف اصلی افرادی مانند 

ما که سرمان به کار خودمان است، رسانه است.«

 در بازار رمزارزها قطعیت معنا ندارد
طه تهرانی در ادامه با اشــاره به اینکه وقتی کسی می گوید، 
سالانه ۲۰ یا ۷۰ درصد سود می کند، جایی از این کار نادرست 
است، عنوان می کند: »زیرا تضمین در بازار سرمایه اشتباه  
است، این یک قاعده بین المللی است و وقتی کسی حرف 
از تضمین می زنــد یعنی درباره چیــزی صحبت می کند که 
نمی داند؛ زیرا بازار یعنی عدم قطعیت. زمانی که کســی در 
بازار رمزارز چیزی را تضمین می کند به این معناست که پروژه 
پانزی اســت. برای مثال چگونه می توانــد ماهی پنج درصد 
سود تضمین دهد؟ من نمی گویم نمی شود ماهی پنج درصد 
گرفت، ماهی ۳۰ درصد هم می توان گرفت، ولی ممکن است 

یک ماه پنج یا ۱۰ درصد یا یک ماه منفی ۱۰ درصد باشد که 
برآیند آن سالی ۲۰ تا ۴۰ درصد آورده می شود.«

این مدرس بازار رمزارزها در مورد تضمین سود توسط برخی 
از فعالان این حوزه می گوید: »در بازار کریپتو سود و زیان به 
صورت دلاری است و ما این بازار را به سهام تعمیم می دهیم، 
مانند بــورس، کامودیتی ها، طلا و نقــره. ما ایــن موضوع که 
بازار رمزارز اســتارتاپ بزرگی در بازار سرمایه است را در نظر 
نمی گیریم، ریسک های اســتارتاپ مشخص است. زمانی 
که در مورد اســتارتاپ صحبــت می کنم، در واقــع از صفر یا 
یونیکورن صحبت می کنــم. در ایــن فضا یا پول مــن از بین 

می رود یا می تواند رشد داشته باشد.«
طه تهرانی در ادامه توضیح می دهد: »برای مثال، زمانی که 
وارد این بازی می شوم به فکر رشــد کردن پول خود نیستم، 
بلکه به فکر ریســک از دست رفته هســتم، در واقع پولی را 
وارد ایــن فضا می کنم کــه اگر آن پــول به صفر رســید، فقط 
بگویم که صفر شــد و با خــود نگویم کــه زندگی ام از دســت 

رفت.«

 بلوغ سرمایه گذاران خرد در بازار رمزارزها
تهرانی در پاســخ به این ســؤال کــه ســرمایه گذاران خرد چه 
زمانی به بلوغ لازم در این زمینه می رسند، توضیح داد: »در 
هر بازاری که شــما بخواهید ورود کنید یک سیکل حداقل 
سه تا پنج ساله وجود دارد که صعود و سقوط را نیز داراست. 
گذر از این سیکل ها بسیار مهم است، ما نباید انتظار دوروزه 

پولدار شدن را داشته باشیم.«

رضا جمیلی در آستانه برگزاری رویداد ۹ ژانویه مطرح می کند 

 چهره های شاخص و تأثیرگذار حوزه کریپتو
معرفی می شوند

DISCUSSبحث

ســومین رویــداد ۹ ژانویــه بــه همــت کارخانــه 
نــوآوری رســانه راه کار و بــا حمایــت والکــس، 
کاریزما، نوبیتکس، آبان تتــر، هیتوبیت، فرهاد 
اکســچنج و زربــان، روزهــای ۱۹ و ۲۰ دی مــاه 
در کتابخانــه ملــی برگــزار می شــود. یکــی از 
تفاوت هــای بــارز رویــداد امســال بــا ســال های 
قبل، اضافه شــدن بخش معرفی محصولات و 
خدمات برگزیده و همچنین تقدیر از چهره های 
شــاخص کســب وکارها و کامیونیتــی رمــزارز و 

بلاکچین کشور است.
بــه همین منظــور در گفت وگــو با رضــا جمیلی، 
مدیر توسعه کسب وکار کارخانه نوآوری رسانه 

راه کار به جزئیات این بخش جدید پرداختیم.
کارخانه نــوآوری رســانه راه کار بیش از ۱۰ ســال 
است که در زمینه تولید محتوا و برگزاری رویداد 
در حوزه هایی نظیر اقتصاد دیجیتال و فین تک 
فعالیت می کند و مدتی اســت کــه بیش از قبل 
روی برگــزاری رویدادهــای مرتبــط بــا حوزه  هــای 
کاری اش تمرکز کرده و حالا در آســتانه برگزاری 

سومین رویداد ۹ ژانویه است.
رضا جمیلی، مدیر توسعه کســب وکار کارخانه 
نــوآوری رســانه راه کار بــا اشــاره بــه ســابقه ایــن 
مجموعــه در برگــزاری رویدادها و تولیــد محتوا 
در زمینه هــای نــام  بــرده  شــده، دربــاره اضافــه 
شــدن بخــش »جایــزه« بــه ســومین رویــداد ۹ 
ژانویــه می گویــد: »مــا در ایــن ســال هایی که در 
اکوسیســتم اقتصاد دیجیتال و فین تک کشور 
حضــور داشــتیم، بــه ایــن نتیجــه رســیدیم که 
اکوسیســتم رمــزارز و بلاکچیــن کشــور آنقدری 
بالغ شده که بتوان رویدادی را به آن اختصاص 
داد و در این رویداد نیز از جایزه دادن به فعالان 

برگزیده آن صحبت کرد. «
او ادامــه می دهــد: »فعــالان رمــزارز و بلاکچین 
کشور در تمام این سال ها در راستای شکل دادن 
بــه اکوسیســتم، انســجام آن و ترویــج مفاهیــم 

مربوط بــه این فنــاوری که مــا آن را یــک فناوری 
برهم زننــده می دانیــم، تــلاش زیــادی کرده انــد 
و تأثیرگــذار بوده انــد. بــه همین دلیــل، تصمیم 

گرفتیم از آنها تقدیر و تشکر کنیم.«
جمیلــی در ادامــه دربــاره چرایــی ایــن تصمیم 
تمــام  مثــل  هــم  »مــا  می دهــد:  توضیــح 
اکوسیســتم ها و فضاهــای کســب وکاری در 
جهــان فکــر می کنیــم کــه معرفــی چهره  هــای 
شــاخص و تأثیرگــذار، عــلاوه بــر اینکــه حکــم 
تقدیــر از کســانی را دارد کــه زمــان، دانــش و 
مهارت های خود را صرف شکل گیری و توسعه 
یک اکوسیســتم کرده اند، به انســجام بیشــتر 
فضای کســب وکار و توســعه فناوری نیز کمک 
می کند. در نتیجه، از این به بعد در این رویداد، 
چهره  هــا و کســب وکارهای شــاخص را معرفی 

می کنیم.«
او بــا بیــان اینکــه برگزیــدگان اکوسیســتم قرار 
است در بخش هایی نظیر آموزش، تنظیم گری، 
کســب وکار، فنــاوری، کامیونیتــی و محصــول 
دســته بندی و معرفی شــوند، اضافــه می کند: 
» ایــن چهره  هــا و کســب وکارها همیــن حــالا 
هم در رســانه های ما قابل شناســایی هستند؛ 
افــرادی کــه در ایــن ســال ها خبــر عملکــرد و 
دستاوردهای شان در رســانه هایی نظیر رمزارز 
به صــورت تخصصــی پوشــش داده شــده 
اســت. مــا می خواهیــم این پیــام را بــه اعضای 
اکوسیســتم رمــزارز و بلاکچین کشــور منتقل 
کنیم که تلاش هــای مؤثر آنها از دیــد ما پنهان 
نمانده و قــدردان آنها هســتیم. عــلاوه بر این، 
فکر می کنیم که این بخــش می تواند به تمایل 
بیشتر افراد برای ورود به این فضا و تلاش برای 
تأثیرگــذاری بیفزایــد. در نتیجــه، امســال بین 
پنج تــا هفت چهره کــه به نظــر مــا تأثیرگذاری 
بیشتری داشــته اند، در روز اول رویداد معرفی 

می شوند و تندیس دریافت می کنند.«

رويداد 9 ژانويه
J A N  9  E V E N T 

 قطعیت در بازار کریپتو 
معنا ندارد

گفت وگو با طه تهرانی، پژوهشگر و مدرس حوزه بلاکچین و رمزارز
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رویداد ۹ ژانویه که هر سال توسط کارخانه نوآوری رسانه 
راه کار برگــزار می شــود، امســال با هــدف تعامل بیشــتر 
فعــالان حــوزه بلاکچین و رمــزارز بــه صورت گســترده تر 
برگزار خواهد شــد. عباس آشــتیانی، فعال حوزه رمزارز 
و بلاکچین در گفت وگویی در مورد این رویداد می گوید: 
»در اکوسیســتم رمــزارز همچنــان مشــکلات قدیمــی 
در ســه زمینــه اصلــی کــه بســیاری از فعــالان درگیــر آن 
هستند، وجود دارد. موضوع توکنایز کردن که این اواخر 
گشــایش هایی بــرای آن اتفاق افتــاده، موضــوع قدیمی 
مشــکلات مربوط به اســتخراج رمزارز و موضوع تبادل 
از لحاظ رگولاتــوری، قانون گــذاری و تعیین تکلیف بهتر 
برای وضعیــت موجود، ازجمله مشــکلاتی هســتند که 

همچنان با آنها دست وپنجه نرم می کنیم.«

 تأمین مالی حوزه رمزارزها
عباس آشــتیانی در مــورد امید بــه ورود افراد بیشــتر به 
فضای رمزارزهــا و افزایش تأمین مالی گفــت: »من فکر 
می کنم که برای حوزه اقتصاد دیجیتال کشور، این تنها 
پــل و درگاهی اســت کــه می توانــد اقتصــاد دیجیتــال را 

بدون مرز کند.
ســال ها به چند دلیــل مختلــف، جریــان و تأمیــن مالی 
پروژه ها و شــرکت ها در ســطح بین المللی دچار مشکل 
بوده و در ســطح داخلی نیز افتخار قابل توجهی کســب 

نکرده اســت. مــا نمی توانیــم دور یــک اقتصــاد بی مرز، 
مرز بکشــیم و ماننــد یک نــوزاد بــا آن رفتــار کنیــم. این 
پول پاشی ها را در زمینه های مختلفی مثل پیام رسان ها 

دیدیم که جواب نداده است.«
او اضافــه کــرد: »بــه نظــر مــن ویژگــی و ماهیــت حــوزه 
دارایی های رمزنگاری شــده و بلاکچین نیز همین اســت 
و در کنار موضوع دیفــای قطعاً می توانــد یکی از معدود 
راه هایی باشد که در شرایط فعلی کشور، یک راه امیدی 
باشــد بــرای اینکــه بتوانیــم یــک مشــارکت بین المللــی 
و درهم تنیدگــی بیشــتر در زمینــه تأمیــن مالــی داشــته 

باشیم.«

 درباره رویداد ۹ ژانویه
مدیرعامل انجمن بلاکچین ایران در مورد پیشــنهادات 
خــود بــرای موضوعاتــی کــه قــرار اســت در پنل هــای 
رویــداد ۹ ژانویــه مطــرح شــود، می گویــد: »بــا توجــه بــه 
ماهیت ایــن رویــداد کــه کار جالبی بــوده و تقریبــاً مورد 
اقبــال کل سیســتم قــرار گرفتــه اســت و همچنیــن بــه 
صــورت اختصاصــی در مــورد حــوزه بلاکچیــن و دارایی 
رمزنگاری شــده برگــزار می شــود، مــن فکــر می کنــم کــه 
موضوع کاربردپذیری، ابعاد اقتصــادی در کنار موضوع 
رگولاتوری و از طرفی هم موضوع سیاست های مواجهه، 

موضوعات داغی است که باید به آنها توجه کنیم.«

نرگس مرادآبادی معتقد است
که برخی تریدرها مردم را فریب می دهند 

رؤیافروشی در بازار رمزارزها ادامه دارد

DISCUSSبحث

نرگــس مرادآبــادی، تریــدر حــوزه رمزارزهــا در 
گفت وگویی کــه دربــاره رویــداد ۹ ژانویه داشــت، 
درباره اینکه به کریپتو لیدی معروف شد، گفت: 
»فکر می کنم اواخر سال ۱۳۹۸ و اوایل سال ۱۳۹۹ 
بود؛ زمانی که دوســتان بــه دایرکت مــن مراجعه 
می کردنــد و ســؤالات گوناگونــی دربــاره رمزارزهــا 
می پرســیدند. در همــان اوایــل من را بانــو کریپتو 
صــدا می زدنــد و آنقدر ایــن نام تکــرار شــد که در 
صفحه اینستاگرام خود آن را نوشتم. بعدها بانو 

کریپتو به کریپتو لیدی تغییر کرد.«
او در پاسخ به این سؤال که اکنون چند بیت کوین 
در اختیــار دارد اظهار کــرد: »در حــال حاضر من 
هیــچ بیت کوینی نــدارم و فکــر نمی کنم کــه دیگر 
خریــداری کنــم. ترجیح مــن این اســت کــه برای 
ســرمایه گذاری، روی رمزارزهــای دیگــری تمرکــز 
داشته باشم ولی به صورت مقطعی احتمالاً بین 
بیت کوین و رمزارزهای دیگر شیفت داشته باشم، 
ولــی اینکــه بخواهــم بلندمــدت روی بیت کویــن 

سرمایه گذاری کنم، برایم اولویتی ندارد.«
این تریدر بازار رمزارزها در ادامه توضیح داد: »من 
به شــخصه هیچ گونه تعصبی روی هیچ رمزارزی 
نــدارم و همیشــه به دنبــال بهتریــن فرصت های 
ســرمایه گذاری هســتم. مــن ســرمایه گذار تریدر 
هســتم و برای مــن ســرمایه گذاری در رمزارزهای 
مختلــف فرقــی نــدارد؛ البتــه ســعی می کنــم آن 
دارایی هایی که روی آنها ســرمایه گذاری می کنم، 
دارای فاندامنتــال خوبــی باشــند. رمــزارز یــک 
اکوسیستم است که لزوماً منحصر به بیت  کوین 
نیست ولی می تواند بخشی از سرمایه  هر کسی، 

بیت کوین یا رمزارزهای دیگر باشد.«

 ایجــاد فضــای ســطحی توســط 
برخی تریدرها

نرگس مرادآبادی، در مورد چالش های پیش آمده 
از ســمت جامعــه تریدرها بیــان کــرد: »محتوای 
ســطحی و زرد، تشــویق بیهــوده  و تبلیغ هــای 
فریبکارانــه ای که باعــث فریب مــردم بــرای ورود 
به مقوله معامله گری و ســرمایه گذاری می شــود، 

از جملــه موضوعــات اذیت کننــده ایــن جامعــه 
است. این مسائل بسیار اذیت کننده است زیرا 
حجم محتواهای به این شکل زیاد است و باعث 
می شود همه افرادی که به  صورت سالم و درست 
در این حرفه فعالیت می کننــد را هم تحت  تأثیر 

قرار  دهد.«
او بــا اشــاره بــه اینکــه متأســفانه رؤیافروشــی 
همچنان در بازار رمزارزهــا وجود دارد، توضیح 
داد: »در کل، مقولــه رؤیافروشــی در بازارهــای 
مالی بسیار زیاد است. نه تنها برای مخاطبان 
ایرانــی بلکــه در خارج از کشــور هم ایــن مقوله 
وجــود دارد. در بازارهــای دیگــر ماننــد بورس و 
کریپتو، بحث های دلاری و سودهای ۱۰۰برابری 
یــا ۵۰ برابــری از شــت کوین ها وجــود دارد و 
کســانی را که از بحث تورم آســیب می بینند و 
به دنبــال ذخیره کردن و حفــظ ارزش دارایی ها 
و پس اندازهــای خــود هســتند طعمــه قــرار 

می دهند؛ برای اینکه به سودجویی برسند.«

هر کســی نمی تواند یــک تریدر 
موفق باشد

نرگــس مرادآبــادی در مــورد تفــاوت تریــدر بــا 
ســرمایه گذار خــرد مطــرح می کنــد: »حقیقتــاً 
تریــد می توانــد به عنــوان یــک شــغل تمام وقت 
یــا حتــی نیمه وقــت بــا درآمــد مســتمر روزانــه 
مناســب افرادی باشــد که هم علاقه منــد به این 
کار هســتند و هــم از لحــاظ شــخصیتی اهــل 
ریســک، چالش پذیــر، صبــور و دنبــال کســب 
آموزش هســتند؛ زیرا برای ورود به این بازار باید 
آمــوزش طولانی مدت را بگذرانند و وقت بســیار 
زیادی صرف کنند. ترید می تواند برای این افراد، 
یک شــغل با درآمد مســتمر باشــد. این شــامل 
همه افراد نمی شود. مانند اینکه همه نمی توانند 
پزشــک یا جراح سرشناس و موفق شــوند، همه  
افراد هــم نمی تواننــد یک تریــدر موفق باشــند، 
ولی افرادی که مســیر را درســت شروع می کنند 
و به درســتی گام برمی دارنــد، می تواننــد درآمــد 

مستمری از بحث ترید داشته باشند.«

رويداد 9 ژانويه
J A N  9  E V E N T 

نمی توانیم دور یک اقتصاد 
بی مرز، مرز بکشیم

عباس آشتیانی باور دارد که افزایش تأمین مالی در رمزارز، 
اقتصاد دیجیتال کشور را بدون مرز می کند
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معاون توسعه کسب وکار نوبیتکس از چالش های کاربران و کسب وکارهای صنعت رمزارز می  گوید

تغییر و تحول در صنعت رمزارز و بلاکچین سریع است 
و به همین دلیل کســب وکارهای این حــوزه برای تحقق 
بخشــیدن به برنامه های توســعه ای خود با چالش های 

گوناگون دست به گریبان اند.
وحید شــامخی، معاون توســعه کســب وکار نوبیتکس 
در گفت وگویــی از ایــن دغدغه هــا گفتــه و نگاهــی بــه 
موضوعــات رگولاتــوری ایــن صنعــت داشــته اســت. او 
همچنیــن مهم تریــن نیــاز اکوسیســتم رمــزارز ایــران را 
آموزش و آگاهی بخشی بیشتر به ذینفعان آن می داند.

 دغدغه هــای توســعه کســب وکار یــک 
صنعت ۱۰ساله

بــه گفتــه  معــاون توســعه کســب وکار نوبیتکــس، 
رخدادهای این صنعت سریع و جهانی اتفاق می افتد و 
برای نمونه اگر برای یک کوین یا توکن موضوعی مطرح 
شــود، چند دقیقــه بعد انعــکاس همــان موضــوع را در 

فضای مجازی کاربران ایرانی هم می بینیم.
از این رو شــامخی اعتقــاد دارد جهانی بــودن این فضا، 
کار را برای کسب وکارها سخت تر می کند، زیرا مدام باید 

حواس شان به تحولات آن باشد.
او با اشاره به تفاوت های توسعه یک کسب وکار رمزارزی 
با سایر کســب وکارهای اکوسیســتم اقتصاد دیجیتال 
می گویــد: »نکته دیگــر این اســت که عمر حــوزه رمزارز 
و بلاکچین حدود ۱۰ ســال اســت و صنایع نوپا همیشه 
چالش هایــی را به همراه خــود دارند. نداشــتن آگاهی و 
اطلاعات کافــی،  نبود پروتکل های شــفاف و موضوعات 

رگولاتوری نمونه هایی از این دست هستند.«

 تفاوت نیازها و دغدغه کاربران کشورها
شــامخی بــا اشــاره بــه اینکــه شــرایط ایــران بــا فضــای 
بین الملل متفاوت اســت، عنوان می کند: »در بسیاری 
از نقــاط دنیــا، روی آوردن افــراد بــه ســمت رمزارزهــا 
ممکــن اســت بــه تریــد، کســب  درآمــد و جذابیــت در 
تعاملات مالی یا دلایل دیگر مربوط شــود. اما ماجرا در 

کشورهایی با اقتصاد تورمی متفاوت است.
در واقع در این کشــورها افراد رمزارز را علاوه بر دارایی و 
نگاه ســرمایه گذاری به نوعی راه کاری بــرای حفظ ارزش 
پول خود می دانند. در چنین فضایی دغدغه های فردی 

که در اروپا و آمریکا یا آسیای شرقی است با ایران بسیار 
متفاوت است.«

 نیاز اکوسیستم آگاهی بخشی و آموزش، 
همزمان با رشد کسب وکارهاست

بنــا بــه صحبت هــای شــامخی، رشــد کســب وکارها و 
ترویــج دانــش و آگاهــی از مهم تریــن نیازهــای ایــن 
اکوسیســتم در ایــن برهه اســت و آمــوزش، چــه از بعد 
فلسفه و زیرساخت های فناوری بلاکچین و چه در مورد 
ریســک ها و چالش هــای بازار رمــزارز باید توســعه پیدا 
کند؛ موضوعی که به اعتقاد شــامخی هم بــه کاربران و 
هم به رگولاتوری کمک می کند. »طبیعت هر سرویس  
جدیــد و نوظهــور آن اســت کــه افــراد بایــد از آن آگاهی 

پیدا کنند.«
به گفتــه او در همیــن راســتا، نوبیتکس تــلاش می کند 
خدمات و محصــولات خود را بــا طمأنینــه اضافه کند، 
به اندازه کافی روی موضوعات آموزشــی تمرکز داشــته 
باشــد،  وبینارهای گوناگــون ارائه دهــد و… تــا کاربران با 

کمترین چالش مواجه شوند.

آموزش مهم ترین نیاز 
اکوسیستم رمزارز ایران

گفت وگو با  سرپرست 
محصول نوبیتکس 

مسئولیت های 
پلتفرم های رمزارز 
نسبت به کاربران

پلتفرم هــای ایمــن اقدامــات متنوعــی 
برای حفاظت از کاربــران خود در پیش 
می گیرنــد و ســعی می کننــد، عــلاوه بر 
تأمین نیازهای کاربران در جهت حفظ 
امنیت آنهــا نیز بکوشــند. نوبیتکس، 
یــک صرافــی رمــزارز ایرانــی اســت کــه 
سال هاســت در ایــن حــوزه فعالیــت 
یــادی  می کنــد و توانســته کاربــران ز
ســیلاوی،  مهــدی  کنــد.  جــذب  را 
سرپرســت محصــول نوبیتکــس در 
گفت وگــو بــا »کارنــگ« از مهم تریــن 
مســئولیت های پلتفرم هــای رمــزارز 
نســبت بــه کاربران شــان می گویــد. از 
دیــد او پلتفــرم رمــزارز بایــد چندیــن 
پارامتــر را بــرای نگهداری امــن دارایی و 
اطلاعات کاربران رعایت کند. نگهداری 
دارایی هــا به شــکل کامــلاً ســرد و ایمن 
بــودن دارایی هــا در برابــر حمــلات، 
ذخیره ســازی همه اطلاعات مشتریان 
به صورت رمزنگاری شــده، ارزیابی های 
مــداوم امنیتــی، اســتقرار ســرورها در 
ایران، تغییر دوره ای آدرس کیف پول ها، 
ســاختار چندامضایــی بــرای انتقــال 

دارایی ها است.«
ادامه در صفحه ۷

DISCUSSبحث

معاون توسعه کسب وکار نوبیتکس از چالش های کاربران و کسب وکارهای صنعت رمزارز می  گوید

تغییر و تحول در صنعت رمزارز و بلاکچین سریع است 
و به همین دلیل کســب وکارهای این حــوزه برای تحقق 
بخشــیدن به برنامه های توســعه ای خود با چالش های 

گوناگون دست به گریبان اند.
وحید شــامخی، معاون توســعه کســب وکار نوبیتکس 
در گفت وگویــی از ایــن دغدغه هــا گفتــه و نگاهــی بــه 
موضوعــات رگولاتــوری ایــن صنعــت داشــته اســت. او 
همچنیــن مهم تریــن نیــاز اکوسیســتم رمــزارز ایــران را 
آموزش و آگاهی بخشی بیشتر به ذینفعان آن می داند.

 دغدغه هــای توســعه کســب وکار یــک 
۱۰صنعت ۱۰صنعت ۱۰ساله

بــه گفتــه  معــاون توســعه کســب وکار نوبیتکــس، 
رخدادهای این صنعت سریع و جهانی اتفاق می افتد و 
برای نمونه اگر برای یک کوین یا توکن موضوعی مطرح 
شــود، چند دقیقــه بعد انعــکاس همــان موضــوع را در 

فضای مجازی کاربران ایرانی هم می بینیم.
از این رو شــامخی اعتقــاد دارد جهانی بــودن این فضا، 
کار را برای کسب وکارها سخت تر می کند، زیرا مدام باید 

I N T E R V I E W
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گفت وگو با هم بنیان گذار والکس درباره تبادل و کاربردپذیری در بازار رمزارزها 

رویداد ۹ ژانویه هر سال توسط کارخانه نوآوری رسانه راه کار 
برگزار می شــود. نوزدهم و بیســتم دی ماه، این رویــداد برای 
سومین ســال متوالی به منظور گرد هم آمدن فعالان حوزه 
رمزارز و بلاکچین کشــور برگزار خواهد شد. بردیا احمدنیا، 
هم بنیان گذار صرافی والکس، یکی از فعالان این حوزه است 

که به بهانه رویداد نهم ژانویه با او صحبت کرده ایم.

 وظایف صرافی ها در قبال کاربران
هم بنیان گذار صرافــی والکس دربــاره وظایــف صرافی های 
داخلی در قبال کاربران عنوان می کند: »صرافی های داخلی 
و حوزه تبادل داخلی نیز  باید به این سمت حرکت کنند که 
فیچرهایی را ارائه دهند که آن کاربر از آن استفاده می کند. 
در این صورت کاربر خــود را در برابر بازیگران بزرگ خارجی، 
خواهــد باخــت؛ بنابرایــن مارکت همیشــه تعییــن می کند 
که کسب وکار به کدام ســمت حرکت کند و طبعاً زمانی که 
بــازار در حالــت رشــد قــرار دارد، مارکــت را وادار می کنــد که 
شــما باید حوزه تبادل را تقویت کنید؛ اما زمانی کــه بازار در 
حالت رکودی قرار دارد و مردم دارایی دارند، مارکت در بحث 

کاربردپذیری قرار می گیرد.«

 تبادل و کاربردپذیری در بازار رمزارزها
بردیا احمدنیا در مورد تفاوت موضوع تبادل و کاربردپذیری 
در بازار رمــزارز بیان می کنــد: »بحث کاربردپذیــری، فارغ از 
بحث تبادل بحث جذابی است؛ زیرا کاربری که یک دارایی 
را خریداری می کند در مرحله بعد باید بتوانند از آن دارایی 
استفاده درستی داشته باشــند. اتفاقی که اخیراً افتاد چه 
بحث توکنایز صندوق های بورسی و چه مسکن، از نظر من 
منشأ همه این موضوعات در سکوهای تبادل رمزارزی داخل 
است؛ زیرا افرادی مانند ما که در این حوزه فعالیت می کنند، 
یک سری سرمایه گذار داریم؛ در واقع کاربر به دنبال آن است 
که مازاد درآمد خود را از تورم حفظ کند و این کاربر است که 
می خواهد کاربردپذیری را انجام دهد. در این مرحله  اســت 
که ارتباط بین سکوی تبادل و توکنایز ایجاد می شود. اگر به 
بازار جهانی آن نیز نگاهی داشته باشید، بازار جهانی دارایی 

دنیای واقعی درحال  رشد است. «

 ایجاد تنوع در پلتفرم های رمزارز داخلی
بردیا احمدنیــا با بیان اینکــه همان طور که کســب وکار های 

تبادل، باید در داخل خودشان تنوع ایجاد کنند و فقط تمرکز 
خود را بر تبادل نگذارند، اکوسیستم نیز نباید فقط بر تبادل 
تمرکز داشــته باشــد توضیح می دهد: »زیرا چنیــن روندی 
در بلندمدت محکوم به شکســت خواهد بــود و همچنین 
در جــای دیگــری از ایــن دنیا، ایــن اکوسیســتم غیــر تبادل 
رشــد خواهد کرد و به دیفــای، کاربردپذیری خریــد توکنایز 
دارایی ها تبدیل خواهد شد و این ها همان موضوعاتی است 
که کاربــر را از بــازار ایرانی خــارج می کند.« او  معتقد اســت 
که باید اکوسیســتم نیز متنوع شــود؛ زیرا اکوسیســتم نیز 
شــبیه به یک کســب وکار اســت و اگر این تنــوع در آن اجرا 
نشود محکوم به شکست خواهد شد.  احمدنیا پیشنهاد 
می کند که در رویداد ۹ ژانویه بیشــتر درباره این موضوع که 
تنوع بخشی در کدام حوزه ها اتفاق بیفتد،  صحبت شود. یا 
موضوعات دیگری مانند: چه بخش هایــی می توانند در آن 
شکل بگیرد، آیا این موضوعات اتفاقات خوبی یا بدی است، 
در چه قســمت هایی می تــوان ورود کرد، چه قســمت هایی 
را باید برجســته تر کــرد، بــا توجه  به شــرایط اقتصــادی چه 
چیزهایی نیاز است و مهم ترین موضوع این است که درباره 

پخش کردن و تنوع بخشی صحبت شود.«

اکوسیستم رمزارز بدون ایجاد 
تنوع محکوم به شکست است

DISCUSSبحث

ادامه از صفحه 6

مسئولیت های 
پلتفرم های رمزارز 
نسبت به کاربران

 ارتقای امنیت دارایی کاربر
سیلاوی درباره اقداماتی که لازم 
اســتبرای ارتقــای امنیــت دارایــی کاربرها 
در نظــر گرفتــه شــود، عنــوان می کنــد: 
»اجبــاری کــردن شناســه دوعاملــی برای 
ورود و برداشــت رمزارز از حساب، ارسال 
کد آنتی فیشــینگ برای برداشــت دارایی 
از ســوی کاربر، تمــاس تصویــری بــا کاربر 
هنگام درخواست برداشــت حجم بالای 
رمزارز برای اطمینــان از اینکه خــود کاربر 
اقدام به برداشت کرده است، هشدارهای 
امنیتی به کاربر برای جلوگیــری از افتادن 
در دام کلاهبرداران و طرح های فیشینگ، 
مســدود کــردن آدرس هــای مرتبــط بــا 
پروژه های کلاهبرداری و قمــار و… از دیگر 
اقداماتی هســتند که پلتفرم ها باید برای 
ارتقای امنیــت دارایــی کاربــر و جلوگیری 
از سوءاســتفاده های احتمالــی مجرمــان 

انجام بدهند.«
به بــاور ســیلاوی مســئله دیگر رفــع همه 
نیازهای کاربر اســت . او تاکید می کند که 
تنــوع کوین هایــی کــه در صرافی لیســت 
می شود یکی از نیازهای کاربران است، اما 
پلتفرم در عیــن توجه به این نیــاز، باید به 
نکاتی مثل عبور کوین از فضای هیجانی، 
لیســت شــدن کویــن در بازارهــای معتبر 
جهانی، بالا بودن تعداد هولدرهای کوین، 
مارکت کــپ، توکنومیکــس یــا اقتصــاد 
کویــن، کاربــرد کویــن در فضــای بلاکچین 

و همچنین کامیونیتی کوین توجه کند.

مســئولیت   
پلتفرم ها در قبال 

دارایی افراد پس از مرگ
ســیلاوی در مــورد اقدامــات صرافــی 
بعــد از فــوت کاربــر می گویــد: » کــه یــک 
صرافی رمزارز پــس از فوت کاربــر در مورد 
دارایی هایــش انجــام می دهــد، توضیــح 
می دهد: »ابتدا خانــواده متوفی فوت او را 
از طریق پشــتیبانی اعلام می کنند و پس 
از آن، وقتی برای حضور وراث و درخواست 
رســمی انتقــال دارایــی تعیین می شــود. 
مدارکی مثل گواهی فوت، دادنامه حصر 
وراثت، مدارک سجلی و وکالت نامه رسمی 
تسویه دریافت می شــود و پس از بررسی 
مــدارک و بــر اســاس نامــه حصــر وراثت، 
سهم الارث هر یک از وراث به حساب آنها 

واریز می شود. «
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مدیرعامل شرکت راهکارهای سبک زندگی فدکس از فعالیت های این 
مجموعه در حوزه لندتک می گوید

شرکت فدکس یکی از زیرمجموعه های هلدینگ ارزش آفرینان فدک (صنعت ریلی) است که از بهار ۱۴۰۲ فعالیتش را در حوزه فین تک و لندتک آغاز کرده و در حال حاضر خدمات خود در 
حوزه BNPL را از طریق سازمان ها به کارکنان آنها ارائه می دهد. خدمات مرتبط با سفر و گردشگری از محوری ترین سرویس های فدکس است اما افراد با اعتباری که از این شرکت دریافت 

می کنند، می توانند نیازهای دیگر خود را نیز مانند خرید کالاهای دیجیتال، لوازم خانگی و برقی، پوشاک و ... از طریق این پلتفرم برطرف کنند. امیر ایزدی مدیرعامل شرکت راه کارهای سبک 
زندگی فدکس در گفت وگو با کارنگ که در حاشیه نمایشگاه «ایران ریتیل شو» صورت گرفته، از دیگر خدمات این مجموعه در حوزه های سرمایه گذاری می گوید. او عنوان می کند که در 

فدکس به دنبال این هستند تا با طراحی شکلی جدید از اعتبارسنجی، خدمات خود را در حوزه B۲C نیز توسعه دهند.

ارائه اعتبار به کارکنان سازمان ها 
از ۲۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان

مدل جدید فدکس برای 
ارائه خدمات اعتباری در 

B2C حوزه

استفاده از 
داده های باشگاه 

مشتریان برندهای 
مطرح

امیر ایزدی، مدیرعامل فدکس در پاسخ 
بــه اینکه آیــا این شــرکت برنامــه ای برای 
ارائه خدمــات خــود در حــوزه B2C دارد، 
مطــرح کــرد: »در حــال حاضــر بــه دلیل 
فراهم نبــودن زیرســاخت های اطلاعاتی 
مناســب در کشــور، فعالیــت در حــوزه 
B2C بــرای کســب وکارها دشــوار اســت. 
حکمرانــی اقتصــادی بــه ویــژه وزارت 
اقتصاد بایــد از طریق بانــک مرکزی برای 
حل این مشکلات ورود و فضای استفاده 
از داده هــای مشــتری و ایجــاد مدل های 
ساختاریافته اعتبارسنجی را ایجاد کند. 
اقداماتی در این زمینه انجام شده است 
امــا این کافی نیســت کــه ما فقــط درباره 
چک های برگشتی و اقساط معوق اطلاع 

داشته باشیم.«
او ادامــه داد: »مــا بایــد بتوانیــم ســبک 
زندگی مشــتری را در قالــب داده های باز 
ببینیــم و بــا متــر و معیارهــای خودمــان 
بــه اعتبارهــا وزن دهیــم. در مجمــوع 
بــرای فعالیــت در حــوزه B2C نیــاز بــه 
ســرویس های بازتــر داریم و ایــن مهم در 
کشورهای توسعه یافته در قالب بانکداری 
سبک زندگی (Lifestyle Banking) در 

حال ظهور و توسعه است.«
ایــزدی در ادامــه مطــرح کــرد: » بــا وجود 
ایــن، مــا در فدکــس، مدلــی از ســرویس 
B2C را طراحــی کرده ایــم کــه تا امــروز در 
کشــور شــبیه آن را نداریــم. در این مدل 
باشــگاه مشــتریان برندهــای خــوب، 
مدنظر مــا قــرار گرفته اند. این باشــگاه ها 
حاوی اطلاعات سبک زندگی مشتریان 
هستند. ما حاضریم در مقابل همکاری 
متقابل و شناخت مشتریان برندها بدون 
فرآیندهــای طاقت فرســا به آنهــا اعتبار 

تخصیص دهیم.«
او در ادامه توضیح داد: »به عبارت دیگر 
ما خودمان دســت بــه کار شــده ایم برای 
ایجــاد یک مــدل اعتبارســنجی مــدرن. 
در حــال حاضر ایــن موضوع را با کســب 
شــناخت از رفتــار ۲۰۰ هــزار مشــتری از 
یک و نیم میلیون مشــتری فدک شروع 
کرده ایم که به نظرم کار نوآورانه ای اســت 
و منجــر بــه ایجــاد یــک ســبک جدیــد 

اعتبارسنجی در کشور خواهد شد.« 

DISCUSSبحث

 تأســیس بــه شــیوه پذیره نویســی در بــازار 
سرمایه

مدیرعامــل راهکارهای ســبک زندگــی فدکس، با اشــاره به 
اینکه خیلی از فعالان بازار ســرمایه، فــدک را به عنوان یکی 
از کارآمدترین کســب وکارها در بازار ســرمایه می شناســند 
کــه از ابزارهای تأمین ســرمایه بــه خوبی اســتفاده می کند، 
گفت: »در حــال حاضر مجموعه فــدک ۵ نماد بورســی در 
بازار سرمایه دارد و خود هلدینگ ارزش آفرینان فدک نیز به 
عنوان یک نهاد مالی ثبت شده نزد سازمان بورس فعالیت 
می کند. قصه فدکس از تأسیس نماد حگردش (شرکت ریل 
گردش ایرانیان) آغاز شد که من افتخار داشتم این تأسیس 

را با روش جدیدی در کشور به صورت پذیره نویسی در بازار 
سرمایه انجام دهم. این اتفاق تا جایی که اطلاع دارم در نوع 
خودش  منحصر به فرد است و ما تا کنون پذیره نویسی سهام 

در بخش خصوصی را نداشته ایم.«
او با بیــان اینکــه با حضــور در بــازار ســرمایه، ما توانســتیم 
به طــور مســتقیم از فعــالان این حــوزه، ســرمایه مــورد نیاز 
شــرکت را تأمین کنیم، اظهار داشــت: »اگر فین تک را یکی 
از سریع ترین صنایع دنیا به لحاظ حجم تراکنش و سرعت 
توســعه در ۱۰ ســال گذشــته در نظر بگیریــم، در کشــور ما، 
متأسفانه صنعت ریل از منظر توسعه ای، یکی ازکندترین 

صنایع است.«

او افزود: »فدک با معرفی فدکس نشان داد که انعطاف لازم 
را دارد تــا در زمین بازی متفاوتی حاضر شــود که با ســرعت 
بالایی در حال تغییر و توسعه است. از اولین دوره فین استار 
که فکر می کنم سال ۹۳ بود با فین تک آشنا هستم و علاقه 
من توسعه این صنعت در کشور بوده است که خوشبختانه 
بستر فعالیت کنونی بسیار مناسب تر از آن سال ها است.«

 ارائــه خدمــات اعتبــاری بــه قشــر متوســط 
جامعه

به گفته ایزدی، جذابیت های حوزه فین تک در ایران، حجم 
بازار آن و همچنین ارائه خدمات به قشــر متوســط جامعه 
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اســت و فدکس ادامه کیفیت گرایی فدک اســت کــه می تواند 
مخاطب قابل توجهی در جامعه داشته باشد.

از دیدگاه او، توسعه کشور بزرگی مانند ایران، به دست قشر 
متوســط انجام می شــود و این توسعه مســتلزم فراهم کردن 

شرایط پایدار برای این بخش از جامعه است. 
او بــا بیــان اینکــه فدکــس در راســتای تنوع پذیــری ســبد 
فعالیت هــای گــروه فدک، ایجــاد شــده، افزود: »گــروه فدک 
در حوزه ریلی، غذایی و ســرمایه گذاری شناخته شده است 
و امروز با تأســیس فدکس، فعالیتش را در حوزه دیجیتال و 
فین تک توسعه داده است. فدکس به دنبال ارتقای کیفیت 
سبک زندگی افراد به ویژه قشر متوسط است و پیشران این 

خدمات، اعتبار است.«

 نحوه استفاده از خدمات اعتباری فدکس
عضــو هیئت مدیــره فدکــس درخصــوص نحــوه اســتفاده 
از خدمــات توســط ســازمان ها، توضیــح داد: »ســازمان ها 
می تواننــد بــا عقــد قــرارداد و ارائــه فهرســت کارکنان شــان و 
اعطای اعتبار از ۲۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان به هر یک از پرسنل، 
با هر شرایطی که مورد نظر سازمان است، از خدمات فدکس 
اســتفاده کنند؛ این اعتبار که از محل منابع داخلی شرکت 
تأمین می شود تا ۷۵ روز بدون کارمزد است و اقساط ۶ ماهه 

آن مجموعاً تنها ۹ درصد هزینه دارد.« 
او ادامــه داد: »در واقــع ســازمان ها در پلتفــرم مــا دارای یک 
پنل ســازمانی هســتند و لیســت پرســنل را به راحتی در آن 
وارد می کننــد؛ ما طبق قــرارداد اعتبــار را به آنهــا اختصاص 
می دهیم و پرسنل در فضای پلتفرم می توانند از امکاناتی که 

فدکس در اختیار آنها قرار داده، استفاده کنند.«
ایزدی اضافه کرد: »این خدمات در حوزه ســفر، خرید لوازم 
خانگــی، برقــی، دیجیتــال، پوشــاک و ... ارائــه شــده اســت. 
بســیاری از تأمین کننده هــا و برندهــای خــوب کشــور طــرف 
قرارداد ما هســتند و ما بــه دنبال طراحی خدمــات منحصر 

بفرد با تأمین کننده های حرفه ای هستیم.«

 همکاری بــا بلوبانک در راســتای ارائه خدمات 
بهتر به مشتریان

مدیرعامل راهکارهای ســبک زندگــی فدکس اعلام کــرد: »ما 
همچنین قــرارداد خوبــی با بلوبانــک و بانک مشــترک و دیگر 
بانک هــا در خصــوص تخصیــص اعتبــار بــه مشــتریان مان 

داریم.«
او در ادامه افزود: »ســرویس ســازمانی فدکس یک ســرویس 
اعتباری است که تا شش ماه و تا ۲۰۰ میلیون تومان می تواند به 
هر شخص اعتبار ارائه دهد اما این امکان با همکاری بلوبانک 
فراهم خواهد شــد تا به زودی کاربران بتواننــد از محدودیت ۶ 
ماهه اعتبار ما وارد فضای بلندمدت تقسیط شوند و از منابع 

بانکی نیز به صورت مستقیم استفاده کنند.«

 خدمات سفر یکپارچه
به گفته امیر ایزدی، آنچه فدکــس را در حــوزه BNPL و اعتبار 
متمایز می کند این است که اساساً برای ارتقای کیفیت زندگی 
وارد این حوزه شــده اســت و خدمات منحصر بــه فردی مانند 

»سفر یکپارچه« را ارائه می دهد.
او در ایــن خصــوص توضیــح داد: »اکثــر فعالیت هایــی را کــه 
مســافران طی ســفر و قبل و بعد آن انجام می دهنــد، فدکس 
به عنوان یک ســرویس یکپارچه ارائه داده است، به طوری که 
هزینه خدماتی مانند هتل، هواپیما و خرید را به شکل اعتباری 

بــرای کاربر فراهــم می کنــد. فدکس همچنیــن تمام 
نیازهای کاربر در مقصد را به شکل اعتباری پوشش 

می دهد.« 
او اضافــه کــرد: »این نیازهــا می تواننــد در حوزه های 
مختلف مانند استفاده از رســتوران های باکیفیت، 
خدمــات تفریحــی و خرید ســوغاتی باشــند که هم 
اکنون در مشهد، کرمان و کیش در دسترس کاربران 
بوده و در حال توسعه در تمام نقاط جذاب گردشگری 

است.«
ایزدی با اشــاره به اینکه ســفر یکی از شــاخص های 
کیفیــت زندگــی اســت، تأکیــد می کنــد کــه باوجود 

برخورداری از زنجیره کالا و خدمات گسترده، تمرکز فدکس روی 
گردشگری و سفر باکیفیت است. 

 حضور در نمایشگاه ریتیل شو و توسعه زنجیره 
تأمین فدکس

ایــزدی در ادامه به حضور فدکس در نمایشــگاه ریتیل شــوی 
۱۴۰۲ اشاره کرد و گفت: »فدکس به بیش از اهدافی که در این 
رویداد به دنبال آن بود، رســید. خود ما فکر نمی کردیم چنین 
استقبالی از خدمات مان صورت گیرد؛ هم از لحاظ مشتریان، 
ســازمان های قابل توجهی به ما مراجعه کردند و هم در زمینه 
زنجیره تأمین با تأمین کننده های باکیفیت به ویژه در صنعت 
پوشاک مذاکره های خوبی داشتیم و این نوید را می دهیم که هر 

روز خدمات فدکس بهتر خواهد شد.«

 خدمات فدکس تیپ 
مدیرعامــل راهکارهای ســبک زندگــی فدکــس همچنین به 
این موضوع اشــاره کــرد که ســه ســرویس با هــدف تضمین 
کیفیت توسط خود فدکس پوشش داده می شوند. او درباره 
این ســرویس ها توضیح داد: »اولین سرویس در این زمینه، 
  Fadaxtrip »حــوزه ســفر اســت و مــا در »فدکــس  تریــپ
امکان خرید انواع سفر در حوزه های داخلی و خارجی، بلیط 
هواپیمــا، قطــار و تورهــای مختلــف را فراهم کردیــم. در حال 
حاضر بالغ بر هــزار محصــول مختلف در حوزه گردشــگری 
داخلــی و خارجــی در این ســرویس در دســترس مشــتریان 

است.«
او ادامه داد: »در واقع فدکس تریپ به لحاظ مدل درآمدی 
دارای خصوصیــات مناســب ســرویس های BNPL اســت و 
اخیراً با ۲ سرویس اعتباری کشور جهت استفاده از فدکس 
تریپ بــرای ارائــه خدمات بــه کاربران شــان مذاکــرات خوبی 
انجام شــده اســت. علاوه بر این، قرارداد توسعه محصولات 
مشترک با مجموعه اتاقک در حین نمایشگاه منعقد شده 

است که به زودی سرویس های جذابی »به سفر یکپارچه« 
اضافه خواهد شد.«

 خدمات فدکس شاپ
از دیگر سرویس هایی که توسط خود فدکس ارائه می شود، 
حــوزه کالاهــای دیجیتــال اســت کــه در »فدکــس شــاپ« 

Fadaxshop ارائه شود. 
امیــر ایــزدی در ایــن خصوص خاطرنشــان کــرد که بــه دلیل 
مشــکلاتی که در حــوزه ارائه کالاهــای دیجیتال در کشــور با 
توجــه به کمبــود عرضــه وجــود دارد، ایــن بخــش کار را خود 
 Dropshipping فدکس به عنوان یــک تاکتیک و در قالــب

به دست گرفته است.«

 خدمات فدکس پرو
ســرویس ســوم که توســط خود این مجموعــه ارائه می شــود، 
»فدکــس پــرو« FadaxPro نــام دارد کــه بــه مدیــران ارشــد 

سازمان ها اختصاص یافته است. 
مدیرعامل راهکارهای سبک زندگی فدکس درباره این سرویس 
توضیح داد: »مدیران با توجه به مشغله ای که دارند، نمی توانند 
برخی مسائل زندگی را خودشان شخصاً انجام دهند. به نوعی 
فدکس پرو می تواند با توجه به امکاناتی که در مرکز تماس مان 
داریم، سفارش ها را از مدیران ارشد سازمان های طرف قرارداد 
بگیــرد و کالا و خدمات مــورد نیازشــان را به آنها 

تحویل دهد.«

 فدکــس در کنــار مدیــران منابــع 
انسانی سازمان ها 

امیر ایزدی روی این نکته تأکید کرد که دسترسی 
به همه این ســرویس ها صرفــاً از طریــق راهکار 

پرداخت آتی فدکس ممکن است.
او همچنین اضافه کرد: »به لحاظ میزان اعتبار، 
هر سازمان معتبری می تواند بدون صرف وقت و 
پیچیدگی های غیر ضرور از ۲۰ تا ۲۰۰ میلیون به 
هر نفر از پرسنل خود اعتبار اختصاص دهد. مشخص کردن 
میزان اعتباری که به هر پرسنل تعلق می گیرد نیز بستگی به 

تصمیم منابع انسانی سازمان ها دارد.«
ایزدی با تأکید بر اینکه فدکس در کنار مدیران منابع انســانی 
سازمان ها است تا به آنها در افزایش بهره وری و نگه داری نیروها 
کمک کند، تصریح کرد: »سازمان ها می توانند از سرویس های 
مجموعه هایی مانند فدکس اســتفاده کنند؛ این سرویس ها 

اغلب بــه مانند فدکــس هزینه ای 
برای سازمان ها ندارد.«

روش هــای  مزیــت    
اعتباری بدون کارت

از  دیگــری  بخــش  در  ایــزدی 
صحبت هــای خــود بــا اشــاره بــه 
اینکــه بســیاری از ســازمان ها 
کارت هــای خواربــار و بــن بــه 
نیروهــای خــود می دهنــد، بیــان 
کــرد: »بخشــی از ایــن بن هــا 
گــم می شــود و بخشــی از ایــن 
بن کارت هــا تــا انتهــا اســتفاده 
مــواردی  چنیــن  نمی شــود. 
نشــان دهنده عدم بهــره وری ارائه 

این مــدل از خدمــات اســت و یکــی از چالش های مــا حذف 
کارت از زندگی کاربران است که بعضاً مقاومت می کنند.«

او ادامه داد: »فدکس به عنوان یک پلتفرم پیشنهاد می دهد 
که سازمان ها در این زمینه از روش های اعتباری بدون کارت 
استفاده کنند، چرا که تا زمان خرج  کردن این اعتبار، لزومی 

ندارد که پرداختی ای داشته باشند.«
ایــزدی بــاور دارد کــه میــزان ارتبــاط و همراهــی پرســنل بــا 
ســازمان ها به واســطه ســرویس هایی مانند فدکس بیش از 

قبل خواهد شد. 

او توضیح می دهد: »برخی از سازمان ها برای سفر نیروهای 
خــود بودجــه ای را در نظــر می گیرنــد امــا این بودجه توســط 
پرســنل صرف امور دیگــر می شــود. فدکس ایــن ضمانت را 
به ســازمان ها می دهد که بودجه ســفر قطعاً در همین حوزه 
صرف خواهد شــد که اثرات ســازنده ای در عملکرد پرســنل 

ایجاد خواهد کرد.« 

 دیگر حوزه های فعالیت فدکس 
مدیرعامــل راهکارهای ســبک زندگــی فدکــس درخصوص 
حوزه هایی که فدکس در آنها فعال است و یا قرار است ورود 
کند، گفت: »فدکس منظومه ای از خدمات است که در این 
میان چهار حوزه برای ما از اهمیت بیشتری برخوردار است. 
حوزه اول سفر و گردشگری است. حوزه دوم سرمایه گذاری 
اســت که ما شــراکت خوبی در این حوزه در داخل و خارج از 
کشــور داریم. حوزه ســوم خرید هوشــمند اســت که در این 
حوزه نیز شــرکای خوبی داریم. حوزه چهارم ســلامت است 
که فعلاً در آن فعالیت چندانی نداشته اما جزو خدمات آتی 

مجموعه ما است.«

 ارائه خدمات اعتباری برای سفر به ترکیه
ایزدی بــا اشــاره بــه اینکه یکــی از مقاصد گردشــگری قشــر 
متوســط، کشــور ترکیه و به طور  ویژه شهر اســتانبول است، 
در خصــوص ســرویس فدکــس به افــرادی کــه قصــد چنین 
ســفری دارند، عنوان کرد: »ما در حال حاضر سرویسی را با 
 Cashless in Turkey مشارکت بانک ترکیه ایجاد کردیم که
نام دارد. مــا در ایــن ســرویس یــک کارت پرداخت همــراه با 
ســیم کارت را در ایــران تحویــل مشــتریان خــود می دهیــم و 
افــراد می توانند بدون همــراه بردن پــول نقد و تنها بــا اعتبار 
موجود در این کارت، به راحتی در کشــور ترکیه خرید کنند و 

از دردسرهای خرید و تبدیل ارز در مقصد خلاص شوند.«

 ارائه خدمات در حوزه سرمایه گذاری
ایــزدی درخصــوص فعالیت هــای شــرکت فدکــس در 
حــوزه ســرمایه گذاری تشــریح کــرد: »در حــوزه مدیریــت 
ســرمایه گذاری ها، قرارداد خوبی با مجموعــه کاریزما داریم. 
با خود مجموعــه فدک نیز که یــک کارگزاری را اخیــراً از بازار 
ســرمایه خریداری کرده ، توافقــات خوبی انجــام داده ایم که 
آن را توســعه می دهیم. با بانک مشــترک ایران و ونزوئلا نیز 
 FADAX را با نام ETF سرویس توثیق ســهام و صندوق های
MOR پیــش برده ایــم کــه می توانــد بــه بهــره وری پس انــداز 

کارکنان سازمان ها کمک کند.«

 حضور در بازار سرمایه، 
بــرای  فدکــس  مزیــت 

سرمایه گذاران
ایزدی در پایان گفت: »ما لندتکی 
هستیم که در بازار سرمایه حضور 
داریــم. یکــی از مشــکلات عدیده 
اســتارتاپ ها این اســت که در این 
فضا برنامه خروج از یک استارتاپ 
بــرای ســرمایه گذار پیچیده شــده 
اســت. فدکــس آمــاده اســت کــه 
بــه عنــوان یــک شــرکت بورســی 
فضای خروج مناسبی را برای همه 
سرمایه گذاران بخصوص بانک ها 

فراهم کند.«
مدیرعامل فدکس در پایان خاطرنشان کرد: »در حال حاضر 
با چند بانک وارد مذاکره شده ایم و این بهترین فرصت برای 
بانک هــا ، به ویژه در بخــش خصوصی اســت تــا  در فضایی 
کــه می تواننــد سرمایه  گذاری شــان را نگــه داری کننــد، وارد 
حوزه لندتــک شــوند و همزمــان از منافع ســود بــا کیفیت و 
غیر مشــاع در صورت های مالــی خود و همچنیــن از عایدی 
ســرمایه ای (Capital Gains) ناشــی از رشــد ارزش ســهام 

بهره مند شوند.«

ما سرویسى را با 
مشارکت بانک ترکیه 
ایجاد کردیم که در آن 

یک کارت پرداخت را در 
ایران تحویل مشتریان 
خود مى دهیم و افراد 
مى توانند با اعتبار 

موجود در آن، در کشور 
ترکیه خرید کنند

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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حجت عباسی عضو هیئت 
مدیره بنیاد بلاکچین سور 

مطرح کرد 

محتوای آموزشی 
مناسب در حوزه 
رمزارزها تولید 

نمی شود
حجت عباسی، عضو هیئت مدیره بنیاد 
بلاکچین سور، یکی از فعالان حوزه رمزارز 
و بلاکچین اســت که به بهانه رویداد نهم 

ژانویه با او صحبت کرده ایم.
حجت عباسی درباره نقاط ضعف و قوت 
کسب وکارهای فعال در اکوسیستم ایران 
می گویــد: »اگر به نقشــه اکوسیســتم که 
انجمــن بلاکچیــن به عنــوان تنهــا مرجــع 
قابل  اســتناد آن را منتشــر کرده اســت،ن 
را منآننقلتهخخبت رجــوع کنیم متوجه 
می شــویم که مــا خیلــی تنوع کســب وکار 
نداریم که بخواهیــم درباره آن ها صحبت 
کنیم.« او اضافه می کند: »در بازار، عمده 
پول و ســرمایه گذاری و فعالیت ها متعلق 
بــه صرافی هــا اســت. اگــر آن بخشــی از 
ســرمایه گذاری ماننــد ترید، پکیــج و همه 
متعلقات آن را در یک کفه ترازو بگذاریم، 
در کفه دیگر آن می توانیم رسانه و ارزهای 
دیجیتــال و حتــی شــرکت هایی ماننــد 
ققنوس را در کنار آن قرار دهیم. در واقع آن 
طرف کفه آن قدر کوچک است که می توان 
از آن ها چشم پوشــی کــرد؛ بنابرایــن ما دو 
دســته بــزرگ در حــوزه بلاکچین و رمــزارز 
داریم که یکی صرافی رمزارزی و متعلاقات 
 blockchine as  تریــد اســت و دیگــری
service است که ققنوس لیدر آن است.«
ادامه در صفحه ۱۱

POINT OF VIEWدیدگاه

مدیرعامــل  قمــری،  همایــون 
»بینوســت«، در مــورد تغییراتی 
کــه از رویــداد ۹ ژانویه در ســال 
گذشــته تاکنــون در بــازار 
رمزارزها افتــاده گفت: »در 
بازارهای مالی زمانی که بازار 
دچار ریزش می شــود و روزهای 
منفی آن می آید بیش از هر چیزی 
مردم با واقعیات بازار مواجه می شوند 
و متوجه می شوند که بازار چیست؛ بازار آن چیزی نیست 
کــه در آن قیمــت دارایی هــا همیشــه صعــودی یا همیشــه 
نزولی باشــد. در ســال گذشــته عمــلاً از ریزش های بســیار 
زیاد با بازگشــت بــازار مواجه شــدیم و قیمــت بیت کوین و 
کریپتوکارنســی مقداری با رشــد روبــه رو شــد.« او در ادامه 
توضیــح داد: »فکــر می کنــم مهم تریــن اتفاقــی کــه در این 
سیکل افتاد، این بود که افرادی که در چند سال گذشته وارد 
این فضا شدند، بیشتر با واقعیات بازار آشنا شدند و بیشتر 
دریافتند که مارکت رمزارز ها صرفاً جایی بــرای قمارکردن و 
شرط بندی نیست؛ زیرا زمانی که بازار صعودی است معمولاً 
سروکله افرادی پیدا می شود که وعده و قول  سودهای بسیار 
زیادی را می دهند و همچنین خود افراد نیز بسیار هیجانی و 
احساسی عمل می کنند؛ اما زمانی که در واقعیت با روزهای 
ریــزش و ضررهــای ســنگین مواجــه می شــوند، در آن زمان 
متوجه می شــوند که ایــن ســکه روی دیگری هــم دارد. فکر 
می کنم مهم تریــن موضوع این باشــد که مردم بــا واقعیت 

آشنا شده و واقع بین تر شده اند.«

 محصولات جدید صرافی های رمزارز
مدیرعامل بینوســت در مــورد تغییراتــی که در طول ســال 
گذشــته در صرافی های رمزارز افتاده توضیح داد: »من این 
موضوع را صنعت محور می بینم؛ به این معنا که در صنعت 

فولاد در ۱۰۰ ســال گذشــته بــا نوآوری هــا و تغییرات بســیار 
زیادی مواجــه نبودیم. در صنعت خودرو تغییرات نســبت 
به صنعت فولاد کمــی ســرعت بیشــتری دارد و اتفاقات با 
سرعت بیشــتری رخ می دهد. در صنعت فناوری اطلاعات 
برای مثــال در ۲۰ ســال اخیــر از ســال ۲۰۰۰ به بعــد که نگاه 
می کنیــم متوجه می شــویم ســرعت تغییــرات در ایــن بازار 
نسبت به دیگر صنایع حتی نسبت به صنعت خودرو بسیار 
بیشــتر اســت.« او ادامه داد: »در حــوزه رمزارز هــا که عملاً 
بلاک های تشکیل دهنده آن توسعه دهنده ها و شرکت های 
حوزه فناوری هستند؛ مهم ترین نکته ای که وجود دارد این 
است که تغییرات در آن بسیار باسرعت اتفاق می افتد و شما 
معمولاً از امروز تا هفته آینده با تغییرات بسیار زیادی مواجه 
خواهید شد؛ پروژه  ها، محصول (product) و سرویس های 
زیادی بر سر کار خواهند آمد که اگر بخواهید خیلی به آنها 
توجهی نداشته باشید، واقعاً از بازار جا خواهید ماند؛ زیرا 
سرعت تغییر بازار بسیار بالاست.« او همچنین اضافه کرد: 
»صرافی ها مهم تریــن بازیگران این صنعــت بودند و نقش 
کلیدی خود را هم خواهند داشت. اما آن صرافی هایی باقی 
می مانند و پیشرفت خواهند داشت که بتوانند سرویس ها 
و فیچرهای بســیار جدیدی ارائــه دهند و بــا توجه  به تغییر 

تقاضا، عرضه را نیز تغییر دهند.«

 همه در یک کشتی نشسته ایم
همایون قمــری در مورد موضوعی کــه به نظــر او در رویداد ۹ 
ژانویه جالب است، گفت: »فکر می کنم همه در یک کشتی 
نشسته ایم. چه کســانی که صرافی دارند و به  نوعی در این 
چند سال لیدر این مارکت بودند و به جهت میزان مبادلاتی 
که داشــتند در واقــع بازیگران بســیار مهم تری در ایــن بازار 
بودند و چه بینوست، به عنوان مجموعه کوچک تری که در 
طرف کوچکی در حال فعالیت است، همه ما در یک کشتی 

نشسته ایم و در حال شکل  دهی به اکوسیستم هستیم.«

او افزود: »مهم ترین کمک این رویدادها این است که متوجه 
می شویم ما تنها نیستیم و افراد بســیار زیادی در این فضا 
فعالیت می کنند و دغدغه های مشابهی با ما دارند و دنیا را 
یک مقدار شبیه تر به ما نســبت به دیگران می بینند و این 
موضوع احساس عضو بودن در یک جمع را به ما می دهد. 
رویداد ۹ ژانویه نیز برای من همین احساس را به وجود آورد و 
تا چند ماه بعد از آن نیز یک حس مثبت به من منتقل کرد؛ 
از این جهت که افراد بسیار زیادی در این فضا وجود دارند. 
فکر می کنم این موضوع مهم ترین مزیت این رویداد است.«

 باید درباره کاربردهای واقعی تر صحبت کنیم
قمری درباره موضوعی که به نظرش مهم اســت در رویداد ۹ 
ژانویه سال جاری صحبت شود، مطرح کرد: »زمان آن رسیده 
که دربــاره کاربردهــای واقعی بیشــتر صحبت شــود. درباره 
موضوعاتی همچون دارایی های رمزارزی، دیجیتال کارنسی ها، 
کریپتوکارنسی ها، توکن هایی که قابلیت خریدو فروش دارند 
و مانند آن صحبت های بســیاری شده اســت. فکر می کنم 
اکنون بایــد دربــاره کاربردهــای واقعی صحبت شــود و برایم 
جذاب است که درباره این بدانم که در دنیا واقعی این فناوری 
چه کاربردهایی می تواند داشته باشد که توانایی تسهیلات 
دادن به زندگی روزمره افراد را دارد.« مدیرعامل بینوست در 
ادامه توضیح داد: »برای مثال در حوزه توکنایزیشن، کسانی 
که در این فضا در حال فعالیت هستند قدم  روبه جلوی بسیار 
بزرگی را در این فضا برمی دارند. نکته  این است که چه کسانی 
آینده را می سازند؟ افراد بسیار جســور و نوآوری که مقداری 
دنبال دردسر هســتند؛ اما بزرگ ترین موتور محرکه نوآوری 
در دنیا برای رســیدن بــه محصولات و ســرویس های جذاب 
همین افراد هستند که خوشبختانه با چنین افرادی مواجه 
هستیم. فکر می کنم هرچه بیشتر کاربردهای نهایی نمایان 
شود، کل این اکوسیســتم به صورت ارگانیک می تواند رشد 

بهتری داشته باشد.«

مردم در حوزه 
رمزارزها 
واقع بین تر 
شده اند

مدیرعامل بینوست معتقد است که بازار 
رمزارز جای قمار و شرط بندی نیست

I N T E R V I E W

blockchine as  تریــد اســت و دیگــریblockchine as  تریــد اســت و دیگــریblockchine as
service است که ققنوس لیدر آن است.«
۱۱ادامه در صفحه ۱۱ادامه در صفحه ۱۱

و متوجه می شوند که بازار چیست؛ بازار آن چیزی نیست 
کــه در آن قیمــت دارایی هــا همیشــه صعــودی یا همیشــه 
نزولی باشــد. در ســال گذشــته عمــلاً از ریزش های بســیار 
زیاد با بازگشــت بــازار مواجه شــدیم و قیمــت بیت کوین و 
کریپتوکارنســی مقداری با رشــد روبــه رو شــد.« او در ادامه 
توضیــح داد: »فکــر می کنــم مهم تریــن اتفاقــی کــه در این 
سیکل افتاد، این بود که افرادی که در چند سال گذشته وارد 
این فضا شدند، بیشتر با واقعیات بازار آشنا شدند و بیشتر 
دریافتند که مارکت رمزارز ها صرفاً جایی بــرای قمارکردن و 
شرط بندی نیست؛ زیرا زمانی که بازار صعودی است معمولاً 
سروکله افرادی پیدا می شود که وعده و قول  سودهای بسیار 
زیادی را می دهند و همچنین خود افراد نیز بسیار هیجانی و 
احساسی عمل می کنند؛ اما زمانی که در واقعیت با روزهای 
ریــزش و ضررهــای ســنگین مواجــه می شــوند، در آن زمان 
متوجه می شــوند که ایــن ســکه روی دیگری هــم دارد. فکر 
می کنم مهم تریــن موضوع این باشــد که مردم بــا واقعیت 

آشنا شده و واقع بین تر شده اند.«

 محصولات جدید صرافی های رمزارز
مدیرعامل بینوســت در مــورد تغییراتــی که در طول ســال 
گذشــته در صرافی های رمزارز افتاده توضیح داد: »من این 
موضوع را صنعت محور می بینم؛ به این معنا که در صنعت 

رويداد 9 ژانويه
J A N  9  E V E N T 
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POINT OF VIEWدیدگاه

ادامه از صفحه 1۰

محتوای آموزشی 
مناسب در حوزه 
رمزارزها تولید 

نمی شود
نقــاط قــوت صرافی هــای 

ایرانی
ایــن عضــو هیئت مدیــره بنیــاد بلاکچین 
ســور درباره نقاط قوت صرافی های رمزارز 
ایرانی توضیح می دهد: »یکی از نقاط قوت 
صرافی هــای ایرانــی این اســت که از بــازار 
جهانی قطع است، این موضوع نقطه قوت 
نیســت؛ اما من آن را به شکل نقطه قوت 
می بینم و نقطه قوت دیگر این است که ما 

از بیرون نیز تحریم هستیم.«
او می افزاید: »در واقع این تحریم دو مزیت 
به همراه دارد؛ یکی این که ایرانی ها را ملزم 
می کند که دارایی هایشان به داخل کشور 
بیاورند. موضوع دیگر این که صرافی های 
رمزارزی در انتقالات وجه بین المللی برای 
کاربردهــای خــاص در حــال پــول درآوردن 
هســتند. چه در داخــل ایران و چــه خارج 
از ایــران دیگــر صرافی هــای رمــزارزی، از 
محصــول جدیــدی نمی تواننــد رونمایــی 
داشته باشند؛ زیرا به انتهای آن رسیدند.«
توســعه  چگونگــی   
اکوسیستم به واسطه 

آموزش 
حجت عباســی با بیان اینکه ایــراد بزرگی 
که در کنار همه این موضوعات وجود دارد 
ایــن اســت کــه در حــوزه آمــوزش بــا هدف 
آگاه ســازی نــه تحریــک مــردم به ســمت 
سرمایه گذاری، ورود نمی کنند، توضیح داد: 
»اگر هم این آموزش ها وجود داشته باشد 
یا درباره کلیت بازار است یا درباره اتریوم و 
متاورس که مناسب افراد حرفه ای است، 
ســاخته می شــود و آن موضوعی که تأثیر 
بگذارد که آگاهانه تر خریدی داشته باشیم  

یا ورود نداشته باشیم، تولید نمی شود.«
سرمایه گذاری داشته باشند.«

 درباره رویداد ۹ ژانویه 
حجت عباسی با اشاره به رویداد ۹ ژانویه 
عنوان می کنــد: »بخشــی از این رویــداد و 
رویدادهایی از این جنس، چه بخواهیم و 
چه نخواهیم به سمت رگولاتوری حرکت 
می کند. من دوســت دارم که این رویداد یا 
بخش عمده آن به این موضوع بپردازد که 
چالش های رگولاتور چیست و چرا تا کنون 
لایسنسی ارائه نداده اند؟ من دوست دارم 
راجع به چالش های رگولاتوری گفته شود 

و دوستان نیز برای آن راه حل پیدا کنند.«

رويداد 9 ژانويه
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از مهم تریــن اتفاقــات اکوسیســتم رمــزارز و بلاکچیــن در 
یک  ســال گذشــته، نزولی بودن بازار بوده که اکنون به رشد 
خوبی رســیده اســت. امید امین زاده، رئیــس هیئت مدیره 
صرافی رمزارز آبان تتر به بهانه رویداد ۹ ژانویه درباره آخرین 

اتفاقات اکوسیستم می گوید: »در این فاصله، 
سیاست گذاران و دولت ها به مفهوم این شکل 
از دارایی هــا توجــه بیشــتری داشــتند و ســعی 
کردند تعریفی از آن ارائه دهند. چالش هایی نیز 
در آمریکا بین کمیســیون بورس و اوراق بهادار 
و شــرکت های صرافــی وجود داشــت کــه در آن 
تعریف انواع کلاس دارایــی را در حوزه رمزارز ها 
یا اوراق بهادار تعریف کنند. این موضوع نقطه 
عطف مهمی بــود. در نهایت رشــدی که اکنون 
شاهد هستیم، مقداری به خاطر مسائل رشد 

اقتصاد کلان و تــا حدی نیز تأثیــر این مناقشــات به نتیجه  
رســیده اســت. موضوع ای تی اف هم از نظر من بسیار مهم 

بود.«

 بیت کوین؛ بهترین شکل از دارایی

امید امین زاده با اشاره به اینکه بازار هنوز در ابتدای راه است 
و همچنان با آن مرحله که بتوانیم بیت کوین را پول بنامیم، 
فاصله داریم، توضیح می دهد: »معتقدم بیت کوین بهترین 
شــکل از دارایی اســت که هر کســی می توانــد آن را داشــته 
باشــد. آنچه درباره ابزار مالی می توان اسم برد، 
چیزی جز بیت کوین نیست و نهایتاً بیت کوین 
با فاصلــه زیــادی از دیگــر بازارها اختــلاف خود 
را نشــان خواهــد داد. در ۲۰ یــا ۳۰ ســال دیگــر 
شــاهد این خواهیــم بود کــه این فضــا، چند ده 
برابر بیشتر از فضای اکنون خواهد شد. من فکر 
می کنم زمانی ارزش این بازار از دلار هم بیشــتر 

خواهد شد.«

 سیاســت پولی؛ مهم ترین المان 
بیت کوین

مهم ترین ویژگی بیت کوین سیاست  پولی بود که در روز اول 
در آن نوشته شده بود. رئیس هیئت مدیره صرافی رمزارز آبان 
تتر در این باره بیان می کند: »بیت کوین تنهــا کلاس دارایی 
است که تورم کاهنده دارد که این موضوع بسیار مهم است. 

در واقع بیت کوین در انحصار هیچ نهاد متمرکزی نیست. ما 
۲۱ میلیون بیت کوین خواهیم داشت که حدود ۱۹ میلیون آن 
استخراج شده و کمتر از دو میلیون از آن باقی مانده است.«

او در ادامه خاطرنشان می کند: »بخشی از آن مانند طلاهای 

 امنیــت و احــراز؛ مســائل مهــم رویــداد ۹ 
ژانویه

امید امین زاده با اشاره به اینکه وقتی از اکوسیستم صحبت 
می کنیم بایــد به چنــد مــورد از مســائل آن پرداخته شــود، 
خاطرنشــان می کنــد: »به عنــوان اولین مســئله مــا نهادی 
می خواهیم که به صورت مستقل بتواند مطمئن شود دارایی 
کاربران امن است، زیرا اگر یکی از صرافی ها آسیب ببیند، بر 
اعتماد کل اکوسیستم اثر خواهد گذاشت. دوم اینکه بتواند 

داده هایی را که صرافی ها اعلام می کنند احراز کند.«
او در ادامه افزود: »مورد دیگر حل شدن مسائل با حاکمیت 
است، زیرا سیاست های بانک  مرکزی در جهت غلط و کنترل 
کوچک سازی این بخش از بازار است. بازار رمزارزها آزادترین 
بازاری است که در ایران می توانید پیدا کنید و این به خاطر 

رفتار بازاری بودن آن است.«

بیت کوین تنها کلاس دارایی 
است که تورم کاهنده دارد

در گفت وگو با رئیس هیئت مدیره آبان تتر به بهانه رویداد ۹ ژانویه مطرح شد
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محمد قاسمی، مدیرعامل صرافی مزدکس، در مورد اخد 
مجوز سندباکس توسط این پلتفرم و تأثیر این موضوع بر 
اکوسیســتم دارایی دیجیتال گفت: »فضا در حال تغییر 
است. قبل از آن، فضا مقداری استارتاپی بود و بحث های 
جهانــی در آن مطرح بــود، اما اکنــون در دنیــا نیز صنعت 
مالی سنتی در حال ترکیب با فضای بلاکچین نوین است 
و تریدمارک آن این است که بر بلاکچین، بازار مالی آینده 
را طراحی  کند. فرق آن هم این است که در این اتفاق، بازار 
مالی به صورت خاص با برخی محدودیت هــا روبه رو بود؛ 
ازجمله اینکه زمان معاملاتی محدودی داشت زیرا اساساً 
برای اقتصادهای دیجیتال طراحی نشــده بــود و ابزارها و 
دارایی های آن (asset) طوری بود که فقط در دنیای واقعی 

کاربرد داشت.«

 حرکت به سمت دیجیتالی کردن دارایی ها
مدیرعامــل مزدکــس در مــورد حرکــت دنیــا بــه ســمت 
دیجیتالــی کــردن دارایی هــا اظهــار کــرد: »طبق گزارشــی 
که صنــدوق بین المللی پــول داده بــود، ۹۴ بانــک در حال 
راه اندازی CBDCهای خود هستند. زیرساخت های بازار 
بورس و ســهام در دنیا نیز در حال ورود به ســمت توکنایز 
کردن هستند و مشکلات شان را با این روش از بین می برند. 
زیرساخت که به روز رســانی شود، نســل بعدی بازار مالی 
فقط زیرساختش آماده شده است. بعد از آن، کلاس های 

دارایی که قبــلاً بــازار ثانویه نداشــتند یا خیلــی نقدینگی 
پایینی داشــته اند، توکنایز می شــوند و مدیــران دارایی ها 
به راحتــی می تواننــد در محــدوده وســیعی از دارایی هــا 

مدیریت کنند.«

 اولویت های اکوسیستم دارایی دیجیتال 
اتفاقی که در دنیا در حال رخ دادن است و در ایران هم روند 
باید به این سو باشــد، کلاس دارایی است. قاسمی ضمن 
بیان این موضوع، توضیح داد: »کلاس دارایی رمزارز یکی از 
زیرشاخه های دارایی دیجیتال است و به نظر من صنعت 
ما می تواند از پتانســیلی کــه دارد به نفع رمــزارز و صنایع 
واقعی استفاده کند و این موضوع ایجاد یک نوع هم افزایی 
است تا مسائل شان را حل کند. برای مثال این هم افزایی 
می تواند بــه زیرســاخت های بــورس برای حل مســائلش 
کمک کند. همچنین قطعاً در زمینه هــای مالی یا صنایع 
مالی دیگر هم بلاکچین می تواند کمک کند. در واقع بحث 

کاربردپذیری مطرح است.«

 لــزوم اتصــال دنیــای دیجیتــال بــه دنیــای 
واقعی

مدیرعامل صرافــی مزدکس درباره دیفای اظهار داشــت: 
»من فکر می کنم یکدست بودن اتفاقاً خوب نیست و در 
تعامل، مباحثه و مذاکره است که مسائل حل می شود. من 

در حال حاضر مخالف دیفای هستم و ممکن است که در 
سه یا چهار سال دیگر شرایط به گونه ای باشد و اتفاقاتی 
افتاده باشــد که آن دیفای کمک کننده باشد که اکنون به 
نظر من این گونه نیست. یک دلیل عمده اش این است که 
وقتی شــما فقط دیجیتالی فکر می کنید، از دنیای واقعی 
و ســاز وکاری که جهان در چند صد سال و چند هزار سال 
ساخته، خارج می شــوید. باید یک نوع سافت لندینگ و 
ابتدا یک ســی دیفایی اتفاق بیفتد که دنیــای دیجیتال را 
به دنیــای واقعی متصل کنــد و کم کم که این اتفــاق افتاد، 
می توان به این فکر کرد که آیا می تواند مســتقل باشــد یا 
 real می تواند یکســری از دارایی هــا را بدون نیاز بــه بحث
world assets انجام بدهد یا خیر.« محمد قاسمی دلیل 
مخالفت خود با بحث دیفای را این گونه بیان کرد: »به نظر 
من اشتباه ما این است که می خواهیم پتانسیل موجود را 
کنار بگذاریم و یک پتانسیل دیگر بسازیم. مقیاس بازار 
مالی ایران در برابر مقیاس جهانی بســیار کوچک است. 
یکــی از نهادهــای مالی ۷۰ همــت دارایی تحــت مدیریت 
دارد؛ یعنی کلید در دست آنها است. ما چطور وارد بازاری 
می شویم که ســرجمع آن روزی یکی دو همت معاملات و 
بسیار کوچک تر از این حرف ها است. پس بهتر است که 
ما ببینیــم از این فنــاوری چه کاربــردی بــرای صنایع مالی 
تعریف کنیــم تــا آنهــا را وارد بــازی کنیــم. در واقع بــازی را 

مؤثرتر، بزرگ تر و به نفع همه کنیم.«

مدیرعامل مزدکس تأکید دارد که نباید پتانسیل های موجود را کنار بگذاریم  

I N T E R V I E W

 کاوه مشتاق، مدیرعامل 
انجمن بلاکچین مطرح کرد 

بسیاری از 
صرافی ها فاقد 
استانداردهای 
امنیتی هستند 

و  رمــزارز  اکوسیســتم  قــوت  نقطــه 
کســب وکارهای ایرانــی ایــن اســت کــه 
بســیاری از مــردم بــرای ورود بــه این بــازار 
تمایــل پیــدا کرده انــد. ایــن موضــوع از 
هات مانی بودن ریال نشأت می گیرد. کاوه 
مشتاق، مدیرعامل انجمن بلاکچین ایران 
به بهانه رویداد ۹ ژانویه، درباره نقاط قوت و 
ضعف اکوسیستم ایران و کسب وکارهای 
آن صحبت می کند. او می گوید: »ضعفی 
که در اکوسیستم وجود دارد این است که 
صرافی ها بدنه اصلی را تشکیل می دهند. 
همچنیــن، مــا در پروژه هــای بلاکچینی و 

رمزارزی فعالیت کم تری داشتیم.«

قــوت و ضعــف  نقــاط 
صرافی ها و شــرکت های 

بلاکچین
کاوه مشتاق، درباره نقاط قوت و ضعف 
صرافی هــا اظهــار می کنــد: » طبــق 
برآوردی که داشتیم حدود ۷۰۰ صرافی 
در حال فعالیت هستند و شرکت های 
پرداخت یاری بــه ۴۷۰ صرافی خدمات 
ارائــه می کننــد کــه ایــن تعــداد زیــادی 
اســت. بســیاری از این صرافی هــا فاقد 
هر گونه اســتانداردهای امنیتی ســاده 
هستند و شــاید به این شکل است که 
هنگامی کــه شــما داریی تــان را تحویل 
کســی می دهیــد،  آن دارایی، در گوشــه 

خیابان نگه داری شود.
ادامه در صفحه ۱۳
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و تریدمارک آن این است که بر بلاکچین، بازار مالی آینده 
را طراحی  کند. فرق آن هم این است که در این اتفاق، بازار 
مالی به صورت خاص با برخی محدودیت هــا روبه رو بود؛ 
ازجمله اینکه زمان معاملاتی محدودی داشت زیرا اساساً 
برای اقتصادهای دیجیتال طراحی نشــده بــود و ابزارها و 
assetدارایی های آن (assetدارایی های آن (asset) طوری بود که فقط در دنیای واقعی 

کاربرد داشت.«

 حرکت به سمت دیجیتالی کردن دارایی ها
مدیرعامــل مزدکــس در مــورد حرکــت دنیــا بــه ســمت 
دیجیتالــی کــردن دارایی هــا اظهــار کــرد: »طبق گزارشــی 
۹۴که صنــدوق بین المللی پــول داده بــود، ۹۴که صنــدوق بین المللی پــول داده بــود، ۹۴ بانــک در حال 
CBDCراه اندازی CBDCراه اندازی CBDCهای خود هستند. زیرساخت های بازار 
بورس و ســهام در دنیا نیز در حال ورود به ســمت توکنایز 
کردن هستند و مشکلات شان را با این روش از بین می برند. 
زیرساخت که به روز رســانی شود، نســل بعدی بازار مالی 
فقط زیرساختش آماده شده است. بعد از آن، کلاس های 

۱۳ادامه در صفحه ۱۳ادامه در صفحه ۱۳

ًفعلا با دیفای مخالفم
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بنا بر صحبت های امیرعباس امامی، فعال حوزه بلاکچین 
و رمزارز، یکی از دستاوردهای کسب وکارهای رمزارزی در 
یک سال گذشــته این بوده که گرچه در بیشتر موارد این 
رگولاتور بوده که حرف خودش را به کرسی نشانده، اما در 
برخی موارد آنها نیز توانسته اند با ریسک پذیری بالایی 
که داشــته اند، محصولاتی ارائه کنند که رگولاتور فکرش 
را هم نمی کرده اســت. وام مبتنی بر رمزارز یکی از همین 

محصولات است.

 عدم آشــنایی دلیل برخی از مقاومت های 
رگولاتوری است

فعالان رمزارز ایران، رگولاتور را بزرگ ترین مانعی می دانند 
کــه جلــوی توســعه ایــن حــوزه را گرفته اســت. امامــی در 
این خصــوص اظهــار می کنــد: »نهادهــای مالی بــزرگ و 
رگولاتورهــا در ایران بــه این نتیجه رســیده اند کــه باید در 
پذیرش امر نــو منعطف باشــند و رمزارزها را به رســمیت 
بشناســند و آن زمانی که می گفتند دیفــای و بلاکچین و 
امثالهم به چه دردی می خورد، گذشــته است. من قصد 
دفاع از رگولاتور و ستایش او را ندارم، اما واقعیت این است 
که وقتی به رگولاتورهای کشــورهای دیگر نــگاه می کنیم، 

دغدغه هــای رگولاتورهای خودمــان قابل فهم می شــود و 
متوجه می شــویم کــه بخــش بزرگــی از مقاومت هایی که 
وجود دارد به عدم آشنایی و شــناخت آنها از مفاهیم نو 

برمی گردد.«
به گفتــه او کارنامــه رگولاتــوری در ایــران، آنقدرهــا هم که 
می گویند بد نیســت و همین که بانک مرکزی پروژه ریال 
دیجیتال را با همه کم وکاستی ها و نقدهایی که به آن وارد 

است، اجرایی کرده، باید امیدوار بود.«

 نیروی انسانی؛ رکن اصلی توسعه نوآوری
یکی از اتفاق های غم انگیزی کــه در حوزه رمــزارز در حال 
رخ دادن اســت، مهاجرت نیروهای انســانی متخصصی 
است که گرچه دغدغه ایران را دارند، اما به دلایل مختلف 
اقتصادی،  سیاسی و اجتماعی مهاجرت می کنند تا آینده 
خــود را در ســرزمین دیگری جســت وجو کننــد. امامی با 
اشاره به این مسئله توضیح می دهد: »همه در حال رفتن 
هستند و نرخ مهاجرت به قدری افزایش یافته که وقتی با 
فردی روبه رو می شوی که در ایران مانده،  یا تعجب می کنی 

یا با خودت می گویی او هم به زودی می رود.«
او اضافــه می کند: »ایــن مهاجرت هــا ضربه شــدیدی به 

بدنه اکوسیســتم رمزارز ایران وارد می کند و واقعیت این 
اســت که اگر نیروی انســانی متخصص نداشته باشیم، 
نمی توانیم کاری از پیش ببریم. نیروی انسانی، رکن اصلی 
توسعه نوآوری است و از دست دادن آن غم بزرگی است 

که بر شانه ما می نشیند.«

 اهمیت مطالبه گری صنفی
برخی بر این باورند که مطالبه گــری راه به جایی نمی برد و 
فشــارهای موجود را بی اثر نمی کند، اما امامی با این ادعا 
مخالف اســت و در این خصوص می گوید:  »اکوسیستم 
رمزارز ایران در گذشته وضعیتی جزیره ای داشت و امروز 
که با شما صحبت می کنم به یکپارچگی و بلوغ رسیده و 
توان این را دارد که با مطالبه گری هایش به بخش بزرگی از 

خواسته هایش برسد.«
او ادامه می دهد: »ما برای اینکه مــورد قبول رگولاتور قرار 
بگیریم، باید در وهله اول دغدغه های او را بپذیریم و این 
به رسمیت شناختن، آغازگر بسیاری از تغییرات خواهد 
بود. تولید محتوا،  پژوهش و شناســاندن مزایای توســعه 
رمزارزهــا در ایــران ازجملــه وظایفــی اســت کــه برعهــده 

اکوسیستم رمزارز کشور است.«

مقاومت رگولاتورها ناشی از 
نبودن آگاهی لازم است

گفت وگو با امیرعباس امامی، فعال حوزه بلاکچین و رمزارز

I N T E R V I E W
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 ادامه از صفحه 12

بسیاری از صرافی ها 
فاقد استانداردهای 

امنیتی هستند 
در واقع اکثر صرافی ها حتی صرافی های 
بزرگ در ایران دارای مشکل هستند که 
این موضوع نقطه ضعف بزرگی اســت. 
او اضافه می کند: »خوشبختانه تاکنون 
اتفاقی بــرای صرافی هــا نیفتاده اســت، 
اما اگــر روزی برای مثــال ســرقتی از یک 
صرافــی اتفــاق بیافتد، بــرای همــه ما بد 
خواهــد شــد؛ بنابرایــن صرافی هــا بایــد 
در بحــث امنیــت دقیق تــر عمــل کننــد 
و مراقــب امنیــت رمزارزهــا و اطلاعــات 
افراد باشــند.« او ادامه می دهد: »نقطه 
قوت صرافی ها این اســت که مشــتریان 
علاقه مند هستند و وجود این مشتریان، 
باعث شده اســت که در یک سال اخیر 
صرافی ها به ســمت طرح هایی که مردم 
می پســندند، ماننــد دیفــای یــا اســتاپ 
لاس برونــد. در واقــع امســال فیچرهای 
کاربرپســند بیشــتری دیده شده است، 
امــا فکــر می کنــم همچنــان جــا دارد که 
صرافی ها، پروژه های عملیاتی بلاکچین 

و رمزارز را تامین مالی کنند.«

 چگونگی کاربردپذیر کردن 
رمزازر 

کاوه مشــتاق بــا اشــاره بــه این کــه اولین 
پارامتر مورد نیاز بــرای کاربردپذیر کردن 
رمــزارز در شــرایط کنونــی، بیــدار شــدن 
مــردم از توهــم پولــدار شــدن به واســطه 
رمزازر اســت، بیان می کند: »برای مثال 
می شــود از آن در تجارت هــای کوچــک 
استفاده کرد. در واقع، رمزارز در مسائل 
کوچک،  می تواند مشکلات قشر زیادی 
از مــردم را حــل کنــد و لازم اســت کــه 
توســعه دهندگان، راه کارهایی را که برای 

مردم موثرترند، بیشتر ارائه دهند.«

 لزوم موافقت رگولاتور برای 
توسعه 

او دربــاره نقــش رگولاتــور در توســعه 
اکوسیســتم رمزارز کشــور بیــان می کند: 
»رگولاتور در این معادلات نقشی ندارد و 
خود را به روزرسانی نکرده است؛ به همین 
دلیــل از معــادلات کنــار رفتــه اســت، اما 
می  تواند با قبول رفع تعهد ارزی با رمزارز، 
خود را به بازی برگرداند و به جای داشــتن 
نگرانی هــای ذهنــی و فلســفی کــه آینــده 
چگونه خواهد بود، بسیار ساده با کنترل 
کردن رمپ ورودی و خروجی صرافی ها، به 

مدیریت این فضا بپردازد.«

رويداد 9 ژانويه
J A N  9  E V E N T 
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سهیل نیکزاد، مدیرعامل شرکت اوپکس و عضو هیئت 
مؤسس انجمن بلاکچین ایران، یکی از فعالان این حوزه 
است که به بهانه رویداد ۹ ژانویه با او صحبت کرده ایم.

 خدمات بلاکچینی در ایران
سهیل نیکزاد با اشاره به اینکه اخیراً مزدکس کریپتوها 
را از لیســت حذف کرده، عنوان می کند: »مزدکس بعد 
از سال ها تلاش یک مجوز در سندباکس ثبت کرد و در 
حال حاضر با انجام هفت بیســت  وچهاری، توکن شده 

سهام بورسی را به فروش می رساند.«
او ادامه می دهد: »شش سال گذشته یک پروژه  و دارایی 
دیجتالی بود که طلا را توکنایز کرده بود که نام آن ققنوس 
بــود، در واقــع حرکــت  ایرانی ها نســبت بــه تطابــق با آن 
فنــاوری، با وجود این فضای بســته به موقع انجام شــد. 
مگر در دنیــا کنسرســیومی مانند ققنوس، چنــد نمونه 
وجود دارد؟ در واقع در یک کشــوری که تمام بانک های 
جدی، آن هایی که ۸۰ یا ۹۰ درصد تراکنش مالی داشتند 
در ســال قبل از ۲۰۲۰، یــک کنسرســیوم بلاکچین قابل 

توافــق بــا اســتاندارد، بــا وجــود همــه دعواهایــی کــه بــا 
رگولاتوری داشتیم، فعالیت کند که همچنان نیز در حال 
فعالیت کردن اســت. یا برای مثال کیف پول اتریومی با 
قابلیت ضرب ERC۲۰ از چهار یا پنچ ســال گذشــته در 

حال فعالیت کردن است.«

 چالش های اکوسیستم بلاکچین و رمزارز 
در ایران

مدیرعامل اوپکس درخصوص چالش های اکوسیســتم 
بلاکچین و رمــزارز ایران و با اشــاره به اینکه اصلاً ســیکل 
تجارتی برای آن نتوانستیم تعریف کنیم، توضیح می دهد: 
»نهایت مصرف بازار خودمان تبادل پول به چند کشــور 
ممنوعه بوده اســت که بایــد اســتارتاپ های بلاکچینی را 
مورد هدف قــرار دهند. به نظر من، تحریمــی وجود ندارد 

بلکه بانک مرکزی است که ما را تحریم کرده است.«
او دربــاره ضعف هــای دیگــر ایــن اکوسیســتم می گویــد: 
»نیاز اول اکوسیستم این است که آموزش تجاری سازی 
و آموزش فرایندهای تجاری ســازی را بیشــتر یاد بگیریم. 

زیرا ما از نظر فناوری وضعیت مناسبی داریم و فرصت ها 
نیز زیادند و تجاری سازی شاید در این فضا آمیخته ای از 
بیزینس و روانشناسی باشد؛ به این معنا که شما بدانید 
چگونه افرادی را از حوزه های اجرایــی، حکومتی، دولتی، 
خصوصی و رقبای دانشــگاهی یا علمی هم سو کنید. در 
واقع این هنری است که ما باید آن را یاد بگیریم. در جایی 
که فرصت ها شدید است، افراد برای به دست آوردن آن 
از شــانه  یکدیگر بالا می روند. فکر می کنم که همه  ما این 
فرایند تجاری ســازی یا یک رابطه ســالم تجاری را هر چه 

سریع تر بیاموزیم، بسیار خوب خواهد بود.«
سهیل نیکزاد خود کم بینی و عدم اعتماد به نفس را به 
عنوان نقطه ضعف های  اکوسیســتم رمزارز و بلاکچین 
عنــوان می کنــد و می افزایــد: »در واقــع مــا خودمــان را 
نمی شناسیم و برای خودمان احترام قائل نیستیم. این 
موضوع از رابطه شــخص به شــخص شــروع می شــود و 
سپس به استارتاپ های مان می رسد. این موضوع باعث 
به وجود آمدن اتفاقات بدی می شود. ساده ترین آن این 

است که فرصت ها از بین می روند.«

تحریم کننده اصلی حوزه 
رمزارزها، بانک مرکزی است

گفت وگو با سهیل نیکزاد، مدیرعامل شرکت اوپکس

I N T E R V I E W

کدام موضوعات آموزشی در 
کارگاه ها مطرح می شود؟

اهداف اصلی رویداد 
۹ ژانویه 

هفته  آینده، ســومین رویداد ۹ ژانویه به 
مــدت دو روز مصــادف بــا ۱۹ و ۲۰ دی ماه 
در کتابخانه ملی برگزار می شود. از آنجا 
که آموزش، دغدغه جدی برگزارکنندگان 
این رویداد بوده و هســت، در این رویداد 
شــاهد برگــزاری کارگاه هــای آموزشــی با 

موضوعات متنوعی خواهیم بود.
ایــن رویــداد عــلاوه بــر ســخنرانی   ها و 
پنل های تخصصی، بخش های دیگری 
ازجملــه نمایشــگاه، کاریابــی، جایــزه، 
شبکه ســازی و کارگاه هــای آموزشــی هم 
دارد. والکــس، کاریزمــا، نوبیتکــس، 
آبان تتــر، هیتوبیــت، فرهــاد اکســچنج، 
و زربــان حامیان رویــداد ۹ 

ژانویه هستند.
محتواهــای ایــن رویــداد 
اصلــی  بخــش  ســه  بــه 
و  کارگاه  کنفرانــس، 
نمایشگاه تقسیم می شود. 
در هر یک از این سه بخش 
بــه موضوعــات آموزشــی 
پرداختــه می شــود، امــا بار 
اصلی آموزش را کارگاه های 
تخصصــی ایــن رویــداد به 

دوش می کشند.
محتوایــی کــه در ســالن اصلــی رویــداد 
طــی دو روز ارائه خواهد شــد ، مســائل و 
اولویت هــای مختلــف این اکوسیســتم 
و  کارشناســی  نــگاه  دریچــه  از  را 
آسیب شناســانه بررســی می کنــد و 
فرصت هــا و تهدیدهــای مختلــف ایــن 
فضا را پیــش روی مخاطبــان و ذینفعان 
رویداد قرار می دهد. همچنین با حضور 
بیش از ۵۰ مهمان و سخنران و پنلیست، 
بیش از ۲۰ ساعت محتوای کارشناسی 

ارائه خواهد شد.

کارگاه هایــی تخصصی با 
رویکرد آموزش ذی نفعان 

اکوسیستم
بــرای اولین بــار در ســومین دوره رویــداد 
۹ ژانویــه، کارگاه هــای آموزشــی توســط 
چهره های شناخته شده کسب وکاری یا 
کامیونیتی رمزارز و بلاکچین کشور برگزار 
خواهد شــد. بخشــی از کارگاه هــای این 
رویداد بــا هدف آمــوزش و ارتقــای اعضا 
و ذینفعــان مختلف اکوسیســتم برگزار 

خواهد شد.
ادامه در صفحه ۱۵

REPORTگزارش

رويداد 9 ژانويه
J A N  9  E V E N T 
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REPORTگزارش

 ادامه از صفحه 14

اهداف اصلی رویداد 
۹ ژانویه 

این کارگاه ها با محور هایی نظیر فرصت ها 
و امکان هــای مالــی و کســب وکاری بــرای 
ســرمایه گذاران خــرد، ســرمایه گذاران 
نهــادی، آمــوزش کاربــران و کامیونیتــی 
رمــزارز در رفتــار و تصمیم ســازی درســت 
در بازارهای پرریســک رمزارزهــا، آموزش 
کم ریســک  و  ایمــن  ســرمایه گذاری 
بــرای کاربــران ایرانــی، آمــوزش تریــد برای 
معامله گران حرفــه ای که تصمیم به ترید 
حرفــه ای در صرافی هــای داخلــی دارنــد، 
معرفی پروژه های جذاب اکوسیستم رمزارز 
دنیا و… برگزار خواهد شد. در حوزه فناوری 
هــم کارگاه هــای تخصصی تــری توســط 
متخصصــان، تریدرهــای شناخته شــده 
و فعــالان ایــن صنعــت بــا هــدف ارتقــای 
آگاهی و دانش کامیونیتی رمزارز ایران در 
خصوص ترندهای جدیــد فناوری مرتبط 
بــا بلاکچیــن مثــل بحث هــای مربــوط به 
دیفای، استیکینگ، استخرهای نقدینگی 
و… برگــزار می شــود. در نشســت ها، 
کارگاه هــا و بخــش جوایــز ایــن رویــداد به 
کنش گــران و فعــالان اکوسیســتم کــه در 
ســال های گذشــته در حوزه آموزش فعال 
بوده انــد، نــگاه  ویــژه ای خواهــد شــد و از 
برخی فعالان اکوسیســتم آموزش رمزارز 
به عنوان چهره های شــاخص ســال ۱۴۰۲ 
تقدیر خواهد شد. در بخش کاریابی این 
رویداد هم تلاش می شود دانش و آگاهی 
ذی نفعان این فضا در حوزه منابع انسانی 
برای اکوسیستم رمزارز و بلاکچین کشور 

ارتقا داده شود.

اکوسیســتم  معرفــی   
کســب وکارهای رمــزارزی 

کشور
در بخــش نمایشــگاهی هــم محصولات 
و خدمــات کســب وکارهای مختلــف 
رمزارزی و بلاکچینی به نمایش گذاشــته 
می شــود. بخــش نمایشــگاهی ۹ ژانویــه 
تــلاش دارد ضمــن معرفــی اکوسیســتم 
کسب وکارهای رمزارزی کشور، بخشی از 
فرصت شبکه سازی و ارتباط مؤثر فعالان 

این حوزه را هم فراهم کند.
به دلیل وجود طیف متنوعی از مخاطبان 
در ایــن رویــداد، در حیــن برگــزاری رویداد 
۹ ژانویــه، اســتودیو راه کار بــا مدیــران 
رویــداد،  در  حاضــر  کســب وکارهای 
کارشناســان و متخصصیــن این حــوزه و 
چهره های سرشناس فعال در اکوسیستم 

رمزارزی ایران گفت وگو می کند.

رويداد 9 ژانويه
J A N  9  E V E N T 

مهــدی مرادیــان، عضــو هیئت مدیــره و 
مدیرعامل جیبی مو به بهانــه رویداد ۹ 
ژانویــه، در مــورد اکوسیســتم رمزارز 
صحبــت  کشــور  بلاکچیــن  و 
می کنــد. او درباره رگولاتــوری این 
حوزه می گوید: »مــن فکر می کنم 
این فنــاوری و نوآوری تفاوتی با ســایر 
فناوری ها داشــته باشــد و آن هــم اینکه 
موضوع رمزارز، اقتصادی اســت. رگولاتور 
دارایی در اکوسیســتم اقتصادی، بورس و فرابورس اســت، 
اما زمانی که موضوع CBDC مطرح می شــود، باید قابلیت 
خرج کنندگــی داشــته باشــد و در حــوزه بانک مرکــزی قرار 

می گیرد.«
مدیرعامــل جیبی مــو اظهــار می کنــد: »شــاید ایــن ابهــام 
قانون گذار، همچنان برایشان مشخص نیست که نمی شود 
متولــی خاصی بــرای آن در نظــر گرفت. ابتــدا این صحبت 
وجود داشــت کــه بلاکچیــن غیر قابــل کنتــرل اســت. این 
موضوع ترسی را برای رگولاتور و مردم به وجود آورد و فرصتی 
برای پول های کثیف نیز ایجاد کرد، اما کم کم به یک فرصت 

سرمایه گذاری تبدیل شد.«
 وظایف رگولاتور، از دانش تا اجرا

مهدی مرادیان با اشــاره به اینکه نگاه کــردن به تجربه های 
موفــق اقتصــادی می توانــد کمک کننــده باشــد، توضیــح 
می دهد: »مــا دو زاویــه نگاه بــه نــوآوری داریــم؛ یکی بحث 
فرصت هایــی اســت کــه توســط آن ایجــاد می شــود و دوم 
تهدیدهایی اســت که بــه وجــود مــی آورد. در حــال حاضر 
در بازارهــای اقتصادی و ســرمایه های بزرگ دنیــا، زمانی که 
دسترسی به لایه های پایین وجود نداشته باشد، رگولاتور، 
بخش های خصوصی و بازیگران را تقویت می کند و داده های 
لایه  های دو و سه خود را توسعه می دهد؛ به این معنا که به 
بازیگران این قضیه به عنوان کسانی که می توانند داده فراهم 

کنند، نگاه می کند.«
او در ادامه خاطرنشان می کند: »فکر می کنم رگولاتوری در 
بخش موضوع دارایی، یک رگولاتوری تضامنی است نه یک 
رگولاتوری صرف. این دســتورالعمل های جدید کمی به این 
سمت حرکت می کند. اگر بخواهیم بگوییم که داده های دو 
و ســه این قضیه را چطور می توانیم به دســت بیاوریم،  یک 
بخش آن به صرافی های ایرانی مربوط می شــود و بخشی را 

در مجوز گرفتن ماینرها می بینیم.«
او اضافه می کند: »حتی در بحث توکن،  کسانی که توکن را 
منتشر می کنند، مبتنی بر یک دارایی و ارزش این کار را انجام 
می دهند. آنها ســطحی از داده را دارند و از آن طرف صرافی 
نیز سطحی از داده را می تواند در اختیار رگولاتورها قرار دهد؛ 

البته اگر در کنار هم قرار بگیرند.«

 ایجــاد تناســب میان نیــاز بــازار و خواســت 
رگولاتور

مدیرعامــل جیبی مو با اشــاره به این نکتــه که ما خــود را در 
مقابل رگولاتوری نمی بینیم و در واقع به عنــوان بازیگر لایه 
دو از زاویه پولی و رمزارزی آن، خودمان را کنار مردم و رگولاتور 
می بینیم، توضیح می دهد: »ما ســعی می کنیــم درباره این 
موضوع یک تناسب و شرایطی را بین نیاز بازار و خواسته های 
قانون گــذار ایجــاد و رعایت کنیم. ما جزو کســانی هســتیم 
که ســعی می کنیم قبل از اتفاق، بســیاری از موارد را کنترل 
کنیم که بــا چالش هــای زیــادی نیز روبه رو هســتیم. شــاید 
چالش هایی که اکنــون برای ما وجــود دارد باعث شــود نرخ 
تمام شده خدمات مان نیز افزایش پیدا کند، به همین دلیل 

توسعه آن نیز سخت می شود.«
او ادامه می دهد: »در واقع باید با این دیدگاه حرکت کنیم که 
می خواهیم این فضا را تســهیل کنیم و هم زمان با تسهیل 
می خواهیم نظارت بیشتری نیز داشته باشیم. در این صورت 
قطعاً بازیگرانی مانند ما  بیشترین کمک را به اقتصاد کشور، 

رگولاتورها و بازیگران دیگر می توانند ارائه دهند. بزرگ ترین 
اشکالی که این منع ها ایجاد می کند این است که سرمایه و 
دارایی مردم را به ســمت معاملات زیرزمینی و صرافی های 
خارجی می برد که در آنجا ریسک بسیار زیادی برای مردم 

وجود دارد.«

 بزرگ ترین فرصت و تهدید در اکوسیســتم 
رمزارز 

طبق صحبت هــای مهدی مرادیان، در کشــور مــا پروژه های 
زیادی مطرح است که استفاده از این فناوری در کنار توسعه 
کســب وکارهای خود می تواند کانال های زیادی ایجاد کند. 
او در ادامــه می گوید: »زمانی بحث پروژه های مســکن ملی 
مطرح بود. دربــاره این موضوع زیاد صحبــت کردیم که این 
مسکن را به مسکن توکنایز تبدیل کنیم تا به صورت متری 
بتوان آن را خریداری کرد و مانند بسیاری از توکن ها در بازار 
معامله شود. این یک فرصت اســت که می تواند به شرایط 
اقتصادی و امید نسل جوان و همچنین به تأمین مالی حوزه 

مسکن کمک کند. «
مدیرعامل جیبی مو درباره تهدیدی که در اکوسیستم رمزارز 
و بلاکچین کشــور وجود دارد، یادآور می شود: »تهدید را در 
آن می بینم که ما به همین رونــد ادامه دهیــم و جریان را به 
ســمت صرافی های خارجی هدایت کنیم. اگــر در این فضا 
اعتمادسازی انجام شود، ترجیح هر کس این خواهد بود که 
در بازار کشور خود سرمایه گذاری داشته باشد. قانون گذاری 
باید به ســمتی برود که فعالیت را برای مردم تسهیل کند و 
در این راستا باید فرهنگ سازی نیز شکل بگیرد. در غیر این 

صورت خروج پول اتفاق خواهد افتاد.«
او در پایــان عنوان می کنــد: »امیدوارم در رویــداد ۹ ژانویه 
این احســاس را هم بــرای بازیگــران و هم بــرای قانون گذار 
ایجاد کنیم کــه این فناوری را پذیرفته ایــم و می خواهیم از 

آن استفاده کنیم.«

خود را در مقابل 
رگولاتوری 
نمی بینیم 

مدیرعامل جیبی مو معتقد است که 
هدایت جریان سرمایه به صرافی های 
خارجی، بزرگ ترین تهدید اکوسیستم 

رمزارز کشور است
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